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� W lutym zakoñczy³y siê semina-
ria wydzia³owe po�wiêcone rozlicze-
niom merytorycznym i finansowym
prac w³asnych i statutowych za rok
2000, jakie wnioski nasuwaj¹ siê po
ich analizie?

� Idea organizowania seminariów
podstawowych jednostek organizacyj-
nych Uczelni powsta³a na pocz¹tku 1.
kadencji prorektora ds. nauki prof. Je-
rzego Skubisa. Seminaria s¹ organizo-
wane corocznie na prze³omie stycznia i
lutego i dotycz¹ rozliczeñ merytorycz-
no-finansowych prowadzonych w minio-
nym roku badañ naukowych, finansowa-
nych z bud¿etu, w tym zw³aszcza prac
statutowych i w³asnych. W my�l zasady,
i¿ finanse publiczne powinny byæ rozli-
czane publicznie, kierownicy referuj¹
tematy prowadzonych prac w³asnych i
statutowych w obecno�ci pracowników
jednostki i prorektora ds. nauki. Wyma-
ganym dokumentem jest sprawozdanie,
w którym oprócz charakterystyki pro-
blematyki badawczej, przedstawiane s¹
naukowe, techniczne i ekonomiczne
efekty pracy, a tak¿e rozliczenie wyko-
rzystanych �rodków finansowych, po-
twierdzone przez kwesturê. Dodatko-
wym za³¹cznikiem do sprawozdania s¹
zestawienia wydanych publikacji nauko-
wych. Sprawozdania, po zatwierdzeniu
ich przez prorektora stanowi¹ podstawê

do wyst¹pienia do KBN o zgodê na
przyjêcie aparatury naukowo-badawczej
specjalnej na stan maj¹tkowy Uczelni, a
tak¿e s¹ za³¹czane do wniosków o �rod-
ki bud¿etowe na dzia³alno�æ statutow¹ i
badania w³asne w nastêpnym roku. Od
roku 2000 na ich podstawie wydawany
jest przez Oficynê Wydawnicz¹ Uczelni
raport z realizowanych badañ. Obecnie
uka¿e siê druga edycja tego¿ raportu
uzupe³niona o wykazy osób zatrudnio-
nych w katedrach i zak³adach i spis
wszystkich wydanych publikacji.

Przedstawione wyniki z badañ s¹
podsumowywane przez prorektora ds.
nauki i ich analiza ze wszystkich jedno-
stek pozwala na pe³n¹ ocenê zespo³ów
badawczych w skali Uczelni i wy³oniæ
te, które pracuj¹ najbardziej efektywnie.
Taka analiza dotyczy g³ównie rozwoju
kadry naukowej i liczby oraz wagi wy-
danych publikacji naukowych, a wiêc
tych czynników, które maj¹ zasadniczy
wp³yw na uzyskiwan¹ przez jednostkê
kategoriê, a tym samym na poziom fi-
nansowania z KBN. Jest to tak¿e okazja
do przedstawienia przez prorektora za-
mierzeñ w³adz Uczelni na najbli¿sz¹
przysz³o�æ zarówno w zakresie przewi-
dywanej sytuacji finansowej, zatrudnie-
nia pracowników i kadry naukowej, a
tak¿e inwestycji budowlanych. W tej
materii pytania ze strony pracowników
jednostek na ostatnich seminariach by³y
rzeczowe i �wiadczy³y o aprobacie oma-
wianych planów i podanej wizji Uczelni
na najbli¿sz¹ przysz³o�æ. Oprócz spra-
wozdañ i dyskusji nad uzyskanymi wy-
nikami realizowanych prac, kierownicy
jednostek przedstawiaj¹ tak¿e zestawie-
nia ca³o�ciowe wykorzystanych �rodków
finansowych i rankingi uzyskanych wy-
ników w odniesieniu do katedr i zak³a-
dów jak i samych pracowników nauko-
wych. W tym zakresie pozostawia siê

dowolno�æ dziekanom i takie swoiste
rankingi od szeregu lat przedstawiane s¹
na Wydziale Elektrotechniki i Automa-
tyki. Na tym wydziale w dziedzinie do-
robku naukowego w bie¿¹cym roku naj-
lepiej wypad³ m³ody pracownik nauko-
wy (dr in¿. T. Boczar).

Tak¿e tutaj trwa³a o¿ywiona dysku-
sja, czy dokonywaæ je w oparciu o punk-
tacjê stosowan¹ w naszej Uczelni przy
ocenie wniosków o nagrody rektora, czy
te¿ zastosowaæ ocenê parametryczn¹
KBN.

Zdecydowano, aby w przysz³o�ci sto-
sowaæ obie punktacje. Pragnê tak¿e pod-
kre�liæ, i¿ w Instytucie Matematyki, Fi-
zyki i Chemii dominuj¹cym elementem
dyskusji, oprócz oceny dorobku nauko-
wego, by³a sprawa przekszta³cenia jed-
nostki w wydzia³ naukowo-dydaktyczny.

W konkluzji mogê jednoznacznie
stwierdziæ, bêd¹c uczestnikiem prawie
wszystkich organizowanych w ubieg³ych
latach seminariów na ww. temat, ¿e ich
przebieg jak na razie nie popad³ w ruty-
nê, s¹ one wa¿nym wydarzeniem przed-
stawiaj¹cym dorobek naukowy jednost-
ki, a tak¿e umo¿liwiaj¹ bezpo�redni
kontakt w³adz Uczelni z ca³ym �rodo-
wiskiem naukowym. Wypracowane tam
dokumenty s¹ podstaw¹ do wnioskowa-
nia o �rodki finansowe na naukê w przy-
sz³ych latach.

�  Pe³ne wyniki rozliczenia znajd¹
siê w przygotowywanej kolejnej edy-
cji raportu, czy mo¿na bêdzie na jego
podstawie wskazaæ najbardziej aktyw-
ne jednostki oraz te, które tej aktyw-
no�ci nie przejawiaj¹?

W tegorocznym raporcie przedsta-
wione s¹ tematy prac statutowych i w³a-
snych realizowanych w ub.r. w katedrach
i zak³adach naukowych Uczelni. Ogó-
³em wykonywano 29 zadañ statutowych
i 35 prac w³asnych. Ich tematyka jest

Co roku odbywaj¹ siê rozliczenia merytoryczne i finansowe
prowadzonych badañ naukowych finansowanych z bud¿etu
Z in¿. Józefem Walusiem, kierownikiem Dzia³u Nauki i Wspó³pracy z Zagranic¹ rozmawia Krystyna Duda

Oprócz sprawozdañ i dyskusji nad uzyskanymi wynikami realizowa-
nych prac, kierownicy jednostek przedstawiaj¹ tak¿e zestawienia ca-
³o�ciowe wykorzystanych �rodków finansowych i rankingi uzyskanych
wyników w odniesieniu do katedr i zak³adów jak i samych pracowni-
ków naukowych.
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odzwierciedleniem rozwijanej w jed-
nostkach specjalno�ci naukowych.
Przedstawione zosta³y cele i efekty prac,
oraz wydane przez pracowników publi-
kacje i patenty. Podane informacje po-
szerzono o sk³ad osobowy ka¿dej kate-
dry czy zak³adu. Oprócz tego ka¿da jed-
nostka posiada swoj¹ stronê, na której
widnieje jego adres i podane s¹ jej w³a-
dze. Ocenê tego raportu jako informa-
tora o prowadzonych w Uczelni bada-
niach naukowych i uzyskanych efektach,
pozostawiam jego czytelnikom. Wska-
zane by³yby tutaj uwagi odno�nie wpro-
wadzenia ewentualnych zmian w przy-
sz³ych edycjach. Raport umo¿liwia za-
poznanie siê z dorobkiem naukowym
poszczególnych zespo³ów badawczych i
stanowi �ród³o informacji nie tylko dla
�rodowiska naukowego naszej Uczelni,
ale i dla wszystkich zainteresowanych
wspó³prac¹ naukow¹ z Politechnik¹
Opolsk¹. Pragnê nadmieniæ, i¿ ka¿dego
roku Dzia³ Nauki i Wspó³pracy z Za-
granic¹ przygotowuje sprawozdanie z
dzia³alno�ci badawczej Politechniki za
miniony rok kalendarzowy. W obecnym
sprawozdaniu zamieszczono w tabelach
i za³¹cznikach, dane obrazuj¹ce wzrost
potencja³u naukowego Uczelni za rok
2000, ale dla celów porównawczych
równie¿ za lata 1995�1999. Sprawozda-
nie udostêpnione jest dla w³adz Uczelni
i Senatu, ale tak¿e jeden egzemplarz
dostêpny jest dla ogó³u w czytelni Bi-
blioteki G³ównej. Aktywno�æ naukow¹
jednostek mogê okre�liæ w sposób na-
stêpuj¹cy: wyniki z prowadzonych ba-
dañ s¹ oceniane przez KBN i na koniec
2000 roku cztery nasze jednostki uzy-
ska³y kategoriê 3, co oznacza , i¿ zaj-
muj¹ czo³ow¹ pozycjê krajow¹, potwier-
dzon¹ dorobkiem naukowym i ich tema-
tyka badawcza reprezentuje wysoki po-
ziom. Tymi jednostkami s¹: Wydzia³
Budownictwa, Wydzia³ Elektrotechniki
i Automatyki, Wydzia³ Mechaniczny
oraz Wydzia³ Wychowania Fizycznego i
Fizjoterapii. Niektóre z nich przygoto-
wa³y wnioski odwo³awcze celem uzyska-
nia wy¿szej kategorii. Ale jednostkom
nie przyznaje siê kategorii na wiecz-
no�æ, mo¿na ³atwo staæ siê jednostk¹ o
ni¿szej pozycji krajowej, która nie wy-
kazuje potencjalnych mo¿liwo�ci rozwo-
ju. Wymusza to ci¹g³y i systematyczny
rozwój i poprawê efektywno�ci przyzna-
nych z bud¿etu �rodków finansowych.

Muszê tutaj stwierdziæ, i¿ wykorzysta-
nie wszystkich dostêpnych mo¿liwo�ci
pozyskiwania �rodków finansowych na
badania jest nierównomierne. Najwiêk-
sz¹ tutaj aktywno�æ przejawia Wydzia³
Mechaniczny, którego pracownicy w
ubieg³ym roku realizowali najwiêksz¹
liczbê grantów i prac zleconych na po-
trzeby przemys³u. Du¿o zale¿y w tej
mierze od kierownictwa jednostki, któ-
re powinny promowaæ najbardziej ak-
tywnych pracowników naukowych. A w
nadchodz¹cych czasach dziekani w co-
raz wy¿szym stopniu bêd¹ decydowali o
podziale �rodków na badania jak i rów-
nie¿ bêd¹ zmuszeni do ich pozyskiwa-
nia nie tylko z bud¿etu poprzez KBN
i MEN, ale i ze �róde³ pozabud¿eto-
wych. Aktywny udzia³ w pracach
umownych to proste prze³o¿enie co do
liczby wydawanych publikacji, które we
wspomnianym Wydziale by³o w ub.r.
najwy¿sze.

Nale¿y pamiêtaæ tak¿e, i¿ poziom
badañ naukowych wywiera istotny
wp³yw na jako�æ kszta³cenia.

� W jakich programach unijnych
uczestniczy Politechnika Opolska, ja-
kie s¹ rezultaty owej wspó³pracy?

Od roku 1999 polscy naukowcy uzy-
skali pe³noprawny dostêp do programów
europejskich, w tym Programu Ramo-
wego Badañ, Rozwoju i Prezentacji Unii
Europejskiej. Komitet Badañ Nauko-
wych wprowadzi³ szereg udogodnieñ
obejmuj¹cych dofinansowanie zadañ
wykonuj¹cych przez polskie zespo³y w
tych projektach. Dotyczy to dofinanso-
wania w zakresie prac organizacyjno-in-
formacyjnych, w pracach wykonywa-
nych w ramach projektów 5.PR oraz
pracach przygotowawczych do projek-
tów 5.PR. KBN rozpocz¹³ tak¿e dofi-
nansowanie miêdzynarodowych progra-
mów specjalnych (SPUB-M) rozumia-
nych jako dzia³ania wspieraj¹ce udzia³
w programach Unii Europejskiej. Mimo
wprowadzonych zachêt finansowych do-
tychczasowy udzia³ polskich jednostek
naukowych w programach unijnych jest
niewspó³mierny do dokonywanych przez
Polskê wp³at (czê�ciowo z funduszy
Phare). Stopieñ sukcesu w pozyskiwa-
niu projektów unijnych nie przekracza
20%. Obecnie trwaj¹ przygotowania do
udzia³u Polski w 6.PR (lata 2002-2006).
Jednak¿e nale¿y jasno podkre�liæ, i¿ w
najbli¿szych latach nacisk instytucji de-

cyzyjnych na udzia³ polskich jednostek
w miêdzynarodowych programach bê-
dzie stale siê zwiêksza³ i uczestnictwo
w tych programach, obok ustalanej ka-
tegorii jednostek bêdzie jednym z pod-
stawowych kryteriów finansowania dzia-
³alno�ci statutowej. Ju¿ obecnie dodat-
kowe �rodki na dzia³alno�æ statutow¹ od
3 kategorii w dó³ maj¹ otrzymaæ tylko
jednostki uczestnicz¹ce w projektach
5.PR a w przygotowywanym projekcie
zmian do oceny parametrycznej jedno-
stek , udzia³ w programach ramowych
UE uzyskuje wysoki status. Udzia³ na-
szej uczelni w naukowych projektach
unijnych jest niewielki. Obecnie bior¹
udzia³ w dwóch projektach pracownicy
Wydzia³u Zarz¹dzania i In¿ynierii Pro-
dukcji oraz Wydzia³u Budownictwa.
Warto podkre�liæ, i¿ w ramach Dzia³u
Nauki i Wspó³pracy z Zagranic¹ dzia³a
od dwóch lat Bran¿owy Punkt Kontak-
towy, który prowadzi informacjê i pro-
mocjê Programu w �rodowisku nauko-
wym, organizowane s¹ szkolenia i po-
moc w formu³owaniu projektów, a tak-
¿e bierze udzia³ w jednym z tematów
5.PR. Niew¹tpliwie udzia³ w miêdzyna-
rodowych programach naukowych powi-
nien mieæ w naszej szkole rangê priory-
tetu, miêdzy innymi poprzez wprowa-
dzenie przywilejów motywacyjnych dla
tych naukowców, którzy bêd¹ brali
udzia³ w takich projektach. Powodzenie
w realizacji takich projektów mog¹ uzy-
skaæ pracownicy maj¹cy do�wiadczenie
w wykonywaniu projektów krajowych.
St¹d nale¿y po³o¿yæ nacisk, aby m³odzi
pracownicy zobowi¹zani byli do wystê-
powania o granty do KBN (granty pro-
motorskie i zwyk³e w tym nierecenzo-
wane). Niezbêdny jest dalszy rozwój
infrastruktury informatycznej, bo tylko
powszechny dostêp do internetu umo¿-
liwi wspó³pracê miêdzynarodow¹.

� Wspó³praca z zagranic¹ to nie tyl-
ko udzia³ w programach unijnych, jak
przedstawia siê ta strona dzia³alno�ci
Uczelni?

W ubieg³ym roku ponad dwustu pra-
cowników naukowych odby³o podró¿e
zagraniczne w celach naukowych, w
wiêkszo�ci dotyczy³y one udzia³u w kon-
gresach i konferencjach naukowych. Z
tego prawie 80 osób odwiedzi³o o�rodki
naukowe w Republice Czeskiej, w na-
stêpnej kolejno�ci odwiedzano Niemcy,
S³owacjê i Litwê. Uczelniê odwiedzi³o
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oko³o 50 go�ci, najwiêcej z Ukrainy,
Bia³orusi i Czech. Realizowano 12
umów dwustronnych, najwiêcej z cze-
skimi o�rodkami naukowym. Dane te
charakteryzuj¹ pewn¹ specyfikê naszej
Uczelni. Jest ni¹ wspó³praca z najbli¿-
szymi o�rodkami naukowymi po³o¿ony-
mi po drugiej stronie granicy w Cze-
chach, S³owacji i na Ukrainie. Nale¿y
dodaæ, i¿ te o�rodki dysponuj¹ dosko-
na³¹ kadr¹ naukow¹ i posiadaj¹ dobrze
wyposa¿one laboratoria. Warto przypo-
mnieæ, i¿ aktualnie w Uczelni zatrud-
nionych jest 22 obcokrajowców, najwiê-
cej z Ukrainy, nastêpnie z Czech, Bia³o-
rusi i Rosji. Ciekaw¹ form¹ wspó³pracy
jest �rodkowoeuropejski Program Stu-
diów Uniwersyteckich CEEPUS , reali-
zowany od kilku lat na Wydziale Budow-
nictwa (koordynator prof. J. Kubik )
oraz na Wydziale Mechanicznym (koor-
dynator prof. S. Król). W ramach tego
Programu rocznie kilkunastu studentów
i naukowców z naszej Uczelni, uczelni
czeskich (Ostrawa, Brno, �ilina i Pra-
ga) oraz s³owackich (Bratys³awa, Koszy-
ce) odbywa³o wymienne sta¿e naukowo-
edukacyjne. Refundacja stypendiów i
kosztów podró¿y by³a dokonywana po-
przez Polskie Biuro CEEPUS Minister-
stwa Edukacji Narodowej. Wspominam
o tym dlatego, poniewa¿ s¹ to rzeczy
mniej znane w Uczelni. Ostatnio pewna
osoba z KBN w rozmowie ze mn¹ by³a
mocno zdziwiona, i¿ w projekcie ba-
dawczym z Wydzia³u Mechanicznego
uwzglêdniono wyjazdy do czeskiego
o�rodka naukowego. Ale zapomnia³a
dodaæ, i¿ nie przyznano funduszy na
udzia³ w konferencji w Niemczech. Jak
wobec tego postêpowaæ, kiedy prioryte-
ty s¹ ustawione na wspó³pracê z kraja-
mi Unii Europejskiej. S¹ to sprawy nie-
odwo³alne, ale na pewno kontakty z kra-
jami spoza Unii powinny byæ tak¿e po-
pierane. Wydaje siê, i¿ tutaj istnieje du¿a
szansa na przygotowanie wspólnych pro-
jektów unijnych. Odrêbnym zagadnie-
niem jest wspó³praca naukowa i nauko-
wo-techniczna wynikaj¹ca z umów miê-
dzyrz¹dowych i protoko³ów wykonaw-
czych do tych umów. W ub.r. realizo-
wano 11 tematów zwi¹zanych z wymia-
n¹ osobow¹ i 1 konferencjê miêdzyna-
rodow¹. �rodki finansowe na ich reali-
zacjê przyznawa³ rektor z wydzielonej
dotacji podmiotowej na dzia³alno�æ sta-
tutow¹. Obecnie wszystkimi �rodkami z

dotacji podmiotowej dysponuj¹ wy³¹cz-
nie kierownicy jednostek. Ze wspomnia-
nych 11 tematów trzy zosta³y ujête w
programach wykonawczych na lata
2000�2002. Koszty pobytu naszych pra-
cowników w o�rodkach zagranicznych w
tym przypadku finansuj¹ zagraniczne in-
stytucje rz¹dowe. Wydaje siê, i¿ w kra-
ju te tematy powinny byæ tak¿e finanso-
wane z wydzielonych przez KBN �rod-
ków na podstawie odrêbnie zawieranych
umów. Sprawê tê poruszali�my w pi-
smach do KBN oraz MEN. Przedstawi-
³em tak¿e Pani Minister Koz³owskiej z
KBN. Nie otrzyma³em zadowalaj¹cej
odpowiedzi. Wydaje siê, i¿ aktualnie w
tej sprawie KBN nie ma jasnej koncep-
cji.

Warto tutaj tak¿e przedstawiæ jeszcze
jedno zagadnienie. Istnieje wiele mo¿li-
wo�ci w zakresie uzyskania stypendiów
naukowych i dofinansowania udzia³u w
konferencjach zagranicznych poprzez
towarzystwa, stowarzyszenia i fundacje
naukowe. Realizowany jest obszerny
program naukowy NATO i DAAD. In-
formujemy o tym poprzez og³oszenia
oraz pisma do kierowników jednostek.
Na stronach internetowych instytucji
rz¹dowych podawane s¹ szczegó³owe
informacje o tych mo¿liwo�ciach. Do-
ciera to jednak bardzo powoli do �wia-
domo�ci kadry naukowej. Osoby, które
w naszej Uczelni wystêpuj¹ z wnioska-
mi o takie stypendia lub dofinansowa-
nia, otrzymuj¹ je, jak nie za pierwszym
razem, to w nastêpnych wyst¹pieniach.

� W jakim stopniu, Pana zdaniem,
wykorzystywane s¹ �rodki resortowe,
o które zabiegaæ mo¿na w formie
DOT-ów?

W odró¿nieniu od otrzymywanej bez-
po�rednio z KBN dotacji na inwestycje,
dzia³alno�æ statutow¹ i badania w³asne,
�rodki na dzia³alno�æ ogólnotechniczn¹
i wspomagaj¹c¹ badania otrzymujemy z
Ministerstwa Edukacji Narodowej, któ-
re dokonuje oceny zg³aszanych przez nas
wniosków i ustala wysoko�æ dofinanso-
wania. DOT-y obejmuj¹ w szczególno-
�ci dzia³alno�æ wydawnicz¹, promocjê i
upowszechnianie badañ, dzia³alno�æ bi-
bliotek, unifikacjê i typizacjê wyrobów
oraz ochronê w³asno�ci intelektualnej i
przemys³owej. Odno�nie dzia³alno�ci
wydawniczej, to dotyczy ona wy³¹cznie
publikacji zwartych o charakterze na-
ukowym, a wiêc monografii, ksi¹¿ek i

zeszytów naukowych, których minimal-
ny nak³ad wynosi 300 egzemplarzy.
Wymagana jest tak¿e co najmniej jedna
opinia sporz¹dzona przez naukowca spo-
za Uczelni. Nale¿y tak¿e pamiêtaæ , i¿
jest to dofinansowanie kosztów wydania
publikacji czy kosztów organizacji kon-
ferencji w granicach do 50, a w wyj¹t-
kowych przypadkach do 75% ca³kowi-
tych nak³adów. Finansowane s¹ tylko
przedsiêwziêcia organizowane przez
Uczelniê a wiêc w³asne wydawnictwa
uczelniane, konferencje, których g³ów-
nym organizatorem jest Politechnika
Opolska itd. W przypadku publikacji, to
zarz¹dzeniem rektora, ich autorzy s¹
zobowi¹zani do wystêpowania o dofinan-
sowanie w ramach DOT-ów. Mimo, i¿
udzia³ dofinansowania z tej dzia³alno�ci
dla naszej Uczelni nie przekracza 10%
�rodków uzyskiwanych z KBN, to ich
rozliczenie przysparza najwiêcej k³opo-
tów. Powodem jest konieczno�æ wyda-
nia uzyskanych �rodków w danym roku
kalendarzowym, bez mo¿liwo�ci ich
przeniesienia na lata nastêpne. Mo¿liwy
jest tylko zwrot niewykorzystanych �rod-
ków, ale nie pó�niej ni¿ do koñca pa�-
dziernika danego roku lub wyst¹pienie
do MEN o zgodê na przeniesienie na
inne cele w ramach DOT. Z informacji
uzyskanej z KBN oraz MEN wynika, ¿e
ta dzia³alno�æ mo¿e ulec ograniczeniu i
stale s¹ zmniejszane �rodki z bud¿etu.
Wydaje siê, i¿ zupe³nym nieporozumie-
niem jest ograniczenie lub wrêcz wyeli-
minowanie dofinansowania dzia³añ do-
tycz¹cych uzyskania i utrzymania akre-
dytacji laboratorium na spe³nienie wy-
magañ normy miêdzynarodowej lub eu-
ropejskiej wzglêdnie wdro¿enie miêdzy-
narodowego systemu jako�ci przyjêtego
w Unii Europejskiej. Zw³aszcza, ¿e jest
to obok udzia³u w programach unijnych
objête priorytetem KBN.

� A plany dzia³u na najbli¿sz¹ przy-
sz³o�æ?

W bie¿¹cym roku dzia³ uzyska³ zgo-
dê na zatrudnienie jednej osoby, która
bêdzie zajmowa³a siê promocj¹ i koor-
dynacj¹ programów miêdzynarodo-
wych. Ponadto otrzymali�my �rodki na
zakup dwóch komputerów z wyposa¿e-
niem. Pozosta³a jeszcze sprawa uzyska-
nia dodatkowego pomieszczenia dla po-
trzeb dzia³u.

� Dziêkujê za rozmowê.
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Z prac Senatu
Na zaproszenie dziekana Wy-

dzia³u Zarz¹dzania i In¿ynierii
Produkcji � dr Agaty Zagórow-
skiej, kolejne posiedzenie Sena-
tu PO odby³o siê w dniu 14 mar-
ca br. w gmachu Wydzia³u i by³o
po³¹czone z uroczystym nada-
niem sali wyk³adowej imienia
profesora Rudolfa Ko�midra,
pierwszego dziekana WZiIP.

Druga czê�æ posiedzenia Se-
natu przebiega³a wg nastêpuj¹cego porz¹dku obrad:

Sprawozdanie z przebiegu KRPUT w Opolu.
Sprawy organizacyjne:

- zmiany w statucie PO,
- zmiany w strukturze organizacyjnej WWFiF.

Sprawy osobowe:
- zaopiniowanie wniosku o powo³anie na stanowisko profe-

sora nadzwyczajnego w PO na czas nieokre�lony: dra hab.
in¿. Stanis³awa Króla, prof. PO -  (WM),

- zaopiniowanie wniosku o powo³anie na stanowisko profe-
sora nadzwyczajnego w PO na czas okre�lony: dr. hab. n.
med. Janusza Kubickiego (WWFiF),

- wyra¿anie zgody na przed³u¿enie zatrudnienia na stanowi-
sku adiunkta: dr in¿. Annie Pocicy-Filipowicz i dr. in¿.
Henrykowi Achtelikowi (WM),

- powo³anie na stanowisko kierowników nowych katedr i za-
k³adów  na WWFiF.
Sprawy naukowe:

- zaopiniowanie wniosków o przyznanie nagrody MEN,
- wyra¿enie zgody na zawarcie umowy o wspó³pracy
- z Uniwersytetem Technicznym w Zwoleniu (S³owacja).

Sprawy dydaktyczne
- zmiany w planach studiów na WEiA, WM, WZiIP i na

kierunku wychowanie techniczne
- informacja dot. projektu Zasad rekrutacji na studia w PO

w roku akademickim 2002/2003.
Komunikaty, zapytania i wolne wnioski.
Zatwierdzenie protoko³u z posiedzenia Senatu PO w dniu

24 stycznia 2001 r.
Realizuj¹c powy¿szy porz¹dek obrad Senat Politechniki

Opolskiej:
• uchwali³ zmiany w Statucie Politechniki Opolskiej tj.:

wprowadzi³ do Statutu PO nowy § 10 A w brzmieniu:
�1. Uczelnia mo¿e utworzyæ w³asny fundusz stypendialny
dla pracowników i studentów na zasadach okre�lonych w
ustawie i w rozporz¹dzeniu Rady Ministrów  w sprawie
zasad gospodarki finansowej uczelni.
Decyzjê o utworzeniu lub zniesieniu w³asnego funduszu

stypendialnego podejmuje senat w drodze uchwa³y.
Sposób tworzenia funduszu i regulamin przyznawania sty-

pendiów z tego funduszu uchwala senat na wniosek rektora.
Stypendia, o których mowa w ust. 1, przyznawane s¹ stu-

dentom przy udziale komisji stypendialnej samorz¹du stu-
denckiego�.

W zwi¹zku z powy¿szym ulega zmianie tre�æ § 35 ust. 2,
pkt. 3g na: �g)  planu rzeczowo-finansowego na rok kalenda-
rzowy, utworzenia lub zniesienia w³asnego funduszu stypen-
dialnego oraz regulaminu  przyznawania stypendiów z tego
funduszu�.

� pozytywnie zaopiniowa³ wniosek o przekszta³cenie z dniem
1 . 04. 2001 r. Katedry Fizjoterapii w:

1)Katedrê Morfologii Funkcjonalnej,
2)Zak³ad Klinicznych Podstaw Fizjoterapii,
3)Zak³ad Biologicznych Podstaw Fizjoterapii.

Pozytywnie zaopiniowa³ wniosek o powo³anie :
1. na stanowisko profesora nadzwyczajnego w PO, z dniem  1

pa�dziernika 2001 r. na czas nieokre�lony � dra hab. in¿.
Stanis³awa Króla, prof. PO.

2. na stanowisko profesora nadzwyczajnego w PO, z dniem  1
pa�dziernika 2001 r. na czas okre�lony � dra hab. n. med.
Janusza Kubickiego.

• wyrazi³ zgodê na przed³u¿enie zatrudnienia na stanowisku
adiunkta:

1) dr in¿. Annie Pocicy-Filipowicz (WM) o11 lat
2) dr in¿. Henrykowi Achtelikowi (WM) o 7 lat
• pozytywnie zaopiniowa³ powo³anie z dniem 1.04.2001 r.

na stanowisko kierownika :
1) Katedry Morfologii Funkcjonalnej -  dra hab. n. med. Ja-

nusza  Kubickiego, prof. PO,
2) Zak³adu Klinicznych Podstaw Fizjoterapii  -  dra n. med.

Jana Szczegielniaka,
3) Zak³adu Biologicznych Podstaw Fizjoterapii  -  dr Renetê

Szygu³ê.
• pozytywnie zaopiniowa³ wnioski o przyznanie nagrody Mi-

nistra Edukacji Narodowej w 2001 r. dla:
- prof. dra hab. in¿. Jana Kubika, nagroda indywidualna za

monografiê pt.: Przep³ywy wilgoci w materia³ach budow-
lanych�,

- dra in¿. Rafa³a Wróbla, nagroda indywidualna za wyró¿-
nion¹ pracê doktorsk¹ oraz cykl publikacji z ni¹ zwi¹za-
nych.

• wyrazi³ zgodê na zawarcie przez rektora umowy o wspó³-
pracy pomiêdzy Politechnik¹ Opolsk¹ a Uniwersytetem
Technicznym w Zwoleniu (S³owacja).

• pozytywnie zaopiniowa³ zmiany w planach studiów na kie-
runku:

1) elektrotechnika, studia dzienne magisterskie i in¿ynierskie,
system szeregowo-równoleg³y,

2) zarz¹dzanie i in¿ynieria produkcji, studia dzienne in¿ynier-
skie.

3) zarz¹dzanie i marketing,  studia dzienne i zaoczne in¿y-
nierskie,

4) zarz¹dzanie i marketing, studia podyplomowe : zarz¹dza-
nie i marketing oraz rachunkowo�æ i finanse,

5) zarz¹dzanie i marketing, studia magisterskie uzupe³niaj¹ce
dla absolwentów uczelni technicznych � MDI,

• pozytywnie zaopiniowa³ nowe plany  studiów na kierunku:
1)  mechanika i budowa maszyn, studia zaoczne magisterskie

uzupe³niaj¹ce, specjalno�æ: rzeczoznawstwo pojazdów sa-
mochodowych,

2)wychowanie techniczne, studia zaoczne in¿ynierskie.
A ponadto:
Dyrektor Biblioteki G³ównej � dr in¿. El¿bieta Czer-

wiñska:
- poda³a dodatkowe  informacje dotycz¹ce warunków prenu-

meraty czasopism zagranicznych w roku bie¿¹cym oraz
wielko�ci �rodków finansowych potrzebnych na pokrycie
kosztów prenumeraty dotychczasowych czasopism  przez
poszczególne jednostki dydaktyczne PO,
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Z kalendarza  rektorów

n 14 marca br. rektor, prof. Piotr Wach
przewodniczy³ posiedzeniu Senatu PO,
które odby³o siê na Wydziale Zarz¹dza-
nia i In¿ynierii Produkcji i po³¹czone
by³o z uroczystym nadaniem sali wyk³a-
dowej imienia profesora Rudolfa Ko-
�midra, pierwszego dziekana Wydzia³u.

n Nazajutrz, 15 marca z szefami Zak³a-
dowej Komendy OC (ZKOC) rektor
uczestniczy³ w szkoleniu nt. Wytycznych
JMRektora Politechniki Opolskiej  do
dzia³alno�ci w zakresie obrony cywilnej.
W naradzie uczestniczyli:  naczelnik Wy-
dzia³u Zarz¹dzania Kryzysowego, Ochro-
ny Ludno�ci i Spraw Obronnych � p³k R.
Dorotnik, komendant ZKOC � dr A.
Smó³ka, zastêpca komendanta ZKOC �
dr in¿. H. Achtelik, komendant plutonu
ZKOC - mgr in¿. A. Macha.

n W tym samym dniu, prorektor ds. na-
uki � prof.  Jerzy Skubis przewodniczy³
posiedzeniu Uczelnianej Komisji ds. Od-
znaczeñ. Komisja rozpatrzy³a 23 wnioski
pracowników Politechniki Opolskiej o
nadanie orderu lub odznaczenia w 2001
roku. Wnioski zosta³y przekazane do
MEN, gdzie bêd¹ poddawane dalszej pro-
cedurze weryfikacyjnej.

n 19 marca 2001 r.  Piotr Wach na za-
proszenie rektora Mariana Duczmala i
Rady Naukowej Wy¿szej Szko³y Zarz¹-
dzania i Administracji w Opolu uczest-
niczy³ w uroczystym otwarciu  nowego
budynku dydaktyczno-hotelarskiego
WSZiA przy ul Ozimskiej.

n 20 marca br. rektor wzi¹³ udzia³ w
otwarciu XI Opolskich Dni Elektryki zor-
ganizowanych w dniach 20 � 21 bm. przez
Stowarzyszenie Elektryków Polskich O/
Opolski i Wydzia³ Elektrotechniki i Auto-
matyki Politechniki Opolskiej.

n W dniach od 24 do 26 marca, na za-
proszenie holenderskiego instytutu
CHEPS (Center for Higher Education
Policy Studies) prof. P. Wach uczestni-
czy³ w miêdzynarodowej konferencji
ekspertów  nt. Globalisation and Higher
Education, która odby³a siê w Cape
Town (Kapsztad - Republika Po³udnio-
wej Afryki).

n W dniach 2 i 3 kwietnia br. rektor
Wach jako reprezentant Konferencji
Rektorów Polskich Uczelni Technicz-
nych uczestniczy³ w pierwszym posie-
dzeniu Komisji Akredytacyjnej Uczelni
Technicznych na AGH w Krakowie. W

Z KALENDARZA
REKTORÓW

obradach uczestniczy³ tak¿e prorektor
ds. studenckich, Grzegorz Gasiak.

n 29 marca i 4 kwietnia br.  prorek-
tor . J. Skubis odby³  spotkania z pre-
zesem Zarz¹du APC �Metalchem� w
Opolu � dr. in¿. Aleksandrem Udryc-
kim, których wynikiem jest sformu-
³owanie tre�ci listu intencyjnego w
sprawie pozyskania przez Politechni-
kê Opolsk¹ terenów i obiektów od
Metalchemu pod budowê drugiego
kampusu Politechniki.

n Prorektor ds. organizacyjnych dr
Zygmunt Kasperski, jako przedstawi-
ciel w³adz uczelni uczestniczy³ w zebra-
niu sprawozdawczo-wyborczym Zwi¹z-
ku Nauczycielstwa Polskiego, które od-
by³o siê 5 kwietnia br.

n 11 kwietnia br. prof. J. Skubis spo-
tka³ siê z prodziekanami ds. nauki. aby
omówiæ ca³okszta³t spraw zwi¹zanych z
finansowaniem badañ naukowych w
uczelni. Przedyskutowano m.in. nastê-
puj¹ce problemy:
- finansowanie badañ naukowych w

bie¿¹cym roku kalendarzowym,
- rozliczenia �rodków finansowych

przyznanych z bud¿etu nauki � zasa-
dy i obowi¹zuj¹ce przepisy (mgr B.
Hetmañska),

- kryteria i tryb przyznawania �rodków
finansowych na naukê � zasady i obo-
wi¹zuj¹ce przepisy (in¿. J. Walu�),

- dyskusja i bie¿¹ce sprawy z wydzia³ów.

E. Czaja, U. Mazur., E. Przystajko

- zapowiedzia³a przes³anie jednostkom
pe³nych list prenumerowanych czaso-
pism i poprosi³a o uszeregowanie
przes³anych wykazów wg  hierarchii
niezbêdno�ci lub zadeklarowanie siê
co do ewentualnych dop³at do zamó-
wionej prenumeraty czasopism,

- zakomunikowa³a, ¿e Zak³ady Apara-
tury Chemicznej �APC � METAL-
CHEM� S. A. zaproponowa³y Poli-
technice Opolskiej nieodp³atne prze-
jêcie biblioteki technicznej,

- zaprosi³a tak¿e cz³onków Senatu  do
gmachu g³ównego PO na wystawê
zagranicznej  ksi¹¿ki naukowej.
Prorektor ds. organizacyjnych dr

Zygmunt Kasperski poinformowa³, ¿e
w roku bie¿¹cym op³aty za korzystanie
z Internetu zosta³y tak¿e w³¹czone do

dotacji poszczególnych jednostek orga-
nizacyjnych Uczelni. Przypomnia³ jed-
nostkom o konieczno�ci rezerwowania
�rodków finansowych na ten cel. Przy-
toczy³ zobowi¹zania finansowe uczelni
dot.  korzystania z Internetu, a wynika-
j¹ce z umowy pomiêdzy Politechnik¹
Opolsk¹, a Uniwersytetem Opolskim.

Dziekan WEiA prof. Ryszard Rojek
poinformowa³, ¿e:
- w dniach 20 i 21 marca br. obcho-

dzone bêd¹ XI Dni Elektryki Opol-
skiej, w ramach których zorganizowa-
ne s¹ �Dni otwarte� na Wydziale.

- zosta³a podpisana deklaracja wspó³pra-
cy pomiêdzy firm¹ Atel Electronics a
Komitetem Lokalnym AISEC Opole w
zwi¹zku z programem �Studiuj z Atel
Electronics� dla studentów Politechni-

ki Opolskiej. Pierwsze postanowienia
tej umowy s¹ ju¿ realizowane; 5 kwiet-
nia br. odbêdzie siê seminarium nt.
�Zastosowania sieci komputerowych�.
Planowane jest tak¿e przyjêcie na prak-
tykê 4 studentów z WEiA oraz spon-
sorowany jest konkurs na pracê dyplo-
mow¹ nt. zastosowanie informatyki i te-
lekomunikacji.

- w ramach realizacji programu DAAD
zosta³ podpisany list intencyjny po-
miêdzy PO i WEiA  a FH Koblenz
umo¿liwiaj¹cy rozszerzenie wspó³pra-
cy z zakresu wymiany studentów z
kierunku informatyka (studia w jêzy-
ku niemieckim).

• Senat zatwierdzi³ protokó³ z posiedze-
nia Senatu PO w dniu 24 stycznia
2001 r.

Urszula Mazur, sekretarz rektora
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Wie�ci z wydzia³ów

Biblioteka G³ówna
n W marcu bie¿¹cego roku Biblioteka G³ówna Politechniki
Opolskiej by³a wspó³organizatorem dwóch du¿ych wystaw
ksi¹¿ek po³¹czonych z ich sprzeda¿¹. Wspólnie z Wydawnic-
twami Naukowo-Technicznymi i Ksiêgarni¹ Techniczn¹ Jac-
ka Szutenberga prezentowali�my spo³eczno�ci akademickiej
najnowsze publikacje z ró¿nych dziedzin wiedzy. Z Interna-
tional Publishing Service promowali�my naukow¹ literaturê
zagraniczn¹ �wiatowych wydawnictw.

n Równie¿ w marcu prezentowali�my zbiory biblioteki z oka-
zji konferencji Oferta Edukacyjna Wydzia³u Elektrotechniki i
Automatyki Politechniki Opolskiej adresowanej do uczniów
szkó³ �rednich � potencjalnych naszych studentów. Du¿ym
zainteresowaniem cieszy³a siê publikacja Elektroniczna biblio-
teka dzisiaj. Efektywne wykorzystanie baz CD-ROM w sie-
ciach komputerowych.

n 27 marca bibliotekarze uczestniczyli w naukowym sympo-
zjum na temat Informacja naukowa na pocz¹tku nowego ty-
si¹clecia zorganizowanym przez Bibliotekê Politechniki War-
szawskiej i Swets Blackwell. Rozwój technologii informatycz-
nych otwiera przed u¿ytkownikami i bibliotekarzami nowe
formy pozyskiwania informacji. Sympozjum umo¿liwi³o na-
ukowym bibliotekom wymianê idei, opinii i uwag dotycz¹-
cych wspó³pracy z ró¿nymi �wiatowymi dystrybutorami baz
danych, okre�lenia kierunków rozwoju i najkorzystniejszych
rozwi¹zañ finansowych. Uczestnicy sympozjum próbowali
znale�æ odpowied� na pytanie dotycz¹ce miejsca czasopism
wydawanych w formie papierowej na tle rozwoju pe³noteksto-
wych czasopism elektronicznych i pe³notekstowych baz te-
matycznych.

n W gmachu g³ównym Politechniki Opolskiej (I piêtro obok
biblioteki) trwa prezentacja przegl¹du nabytków bibliotecz-
nych roku 2000.

n Od 18 kwietnia w tym samym miejscu bêdziemy pre-
zentowaæ dorobek naukowy pracowników naszej Uczelni
za 2000 rok.

Wydzia³ Elektrotechniki
i Automatyki
n 6 kwietnia br. na Wydziale Mechanicznym Politechniki
Szczeciñskiej odby³o siê wyjazdowe zebranie Sekcji Elektro-
technologii Komitetu Elektrotechniki PAN. W spotkaniu wzi¹³
udzia³ prof. Józef Kêdzia, który jest jej cz³onkiem Sekcji.

n 22 marca br. na WEiA odby³a sie publiczna dyskusja nad
rozpraw¹ doktorsk¹ mgr. in¿. Henryka Majchrzaka pt. Ana-
liza wp³ywu technologii uruchamiania i ods³aniania bloków
energetycznych elektrowni na straty energii i koszty rozruchu.
Po zakoñczeniu postêpowania Rada Wydzia³u Elektrotechniki
i Automatyki nada³a H. Majchrzakowi tytu³ doktora nauk
technicznych w dyscyplinie: elektrotechnika, dodajmy � tytu³
z wyró¿nieniem. Nowo wypromowany doktor jest zastêpc¹
dyrektora technicznego ds. eksploatacji elektrowni Opole S.A.
Promotorem doktoranta by³ prof. Zdzis³aw Kabza.

Gratulujemy!

n W dniach 5�6 marca 2001 przebywa³a z wizyt¹ na Wy-
dziale Elektrotechniki i Automatyki delegacja z Fachhoch-
schule Koblenz w osobach profesorów tamtejszej uczelni dra
Joachima Auricha i dra Andreasa Kurza, odpowiedzialnych
za realizacjê programu Socrates-Erasmus oraz za kontakty z
uczelniami zagranicznymi. By³a to ju¿ druga z kolei wizyta
go�ci z Koblenz po prawie dwóch latach od momentu nawi¹-
zania wspó³pracy w ramach programu w dziedzinie 1�2 se-
mestralnej wymiany studentów oraz krótkoterminowej wy-
miany kadry nauczycieli akademickich. Aktualnie na studiach
w FH Koblenz przebywa dwoje studentów z trzeciego roku z
kierunku informatyka Krystyna Mika oraz Janusz B³oñski.
W trakcie przeprowadzonych rozmów udzia³em dziekana Wy-
dzia³u prof. Ryszarda Rojka, prodziekana dra Karola
Grandka oraz rektora prof. Piotra Wacha dyskutowano na
temat rozszerzenia obszarów dalszej wspó³pracy bilateralnej
w ramach programów miêdzynarodowych, rozszerzenia form
i czasu trwania pobytu studentów, rozliczania postêpów na-
ukowych studentów w oparciu o system punktów ECTS. Na
zakoñczenie wizyty sformu³owano list intencyjny precyzuj¹cy
uzgodnione kwestie dotycz¹ce zakresu przysz³ych kontaktów
miêdzy obydwoma uczelniami.

Ci¹g dalszy na stronie 10

Od lewej: dr J. Aurich, dr A. Kurz, prof. R. Rojek,
dr A. Przytulski, dr J. Wrzuszczak

Wydzia³ Zarz¹dzania
i In¿ynierii Produkcji
n 2 marca br. go�ciem WZiIP by³ prof. dr hab. Grzegorz
W. Ko³odko. Powodem wizyty by³ wyk³ad Moja globaliza-
cja czyli dooko³a �wiata i z powrotem.

n W dniu 14 marca br. odby³o siê uroczyste ods³oniêcie ta-
blicy pami¹tkowej ku czci profesora Rudolfa Ko�midra
(1939-2000) � pierwszego dziekana Wydzia³u Zarz¹dzania
i In¿ynierii Produkcji. Granitowa tablica umieszczona zosta-
³a w siedzibie WZiIP przy ulicy Waryñskiego 4 nad wej�ciem
do auli. W uroczysto�ci ods³oniêcia tablicy wziêli udzia³: w³a-
dze uczelni, cz³onkowie Senatu PO, w³adze WZiIP, pracow-
nicy Politechniki Opolskiej, studenci oraz zaproszeni go�cie.
W okoliczno�ciowych przemówieniach g³os zabrali: rektor
prof. Piotr Wach oraz w³adze WZiIP, dziekan dr Agata Za-
górowska i prodziekan ds. nauki prof. Robert Rauziñski.
Profesor P. Wach oraz profesor R. Rauziñski  scharakteryzo-
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Studia i studenci

7 lutego 2001 roku rozpoczê³y siê zmagania sportowe w
ramach XX Zimowej Uniwersjady Zakopane 2001.

Miasto Zakopane mia³o zaszczyt byæ organizatorem tak
wymownej miêdzynarodowej imprezy ju¿ po raz drugi.
Pierwszy raz w Zakopanem odby³a siê XVI Zimowa Uniwer-
sjada w 1993 roku.Teraz w 2001 roku raz jeszcze Zakopane
zosta³o organizatorem Uniwersjady, by powtórzyæ sukces or-
ganizacyjny sprzed 10 lat.

Ponad 2000 studentów � sportowców z 47 krajów stanê³o
na starcie, aby walczyæ o najwa¿niejsze laury sportowe, a tak-
¿e aby wspólnie bawiæ siê i cieszyæ, nawi¹zywaæ nowe przy-
ja�nie i znajomo�ci.

Przez kolejne 10 dni Zakopane by³o miejscem wyj¹tko-
wym, przyci¹gaj¹cym nie tylko niepowtarzalnym nastrojem,
który tworz¹ góry, folklor, przyroda i jego mieszkañcy, ale
tak¿e miejscem spotkañ i rywalizacji sportowej.

W dniu otwarcia, wieczorem na stadionie pod Wielk¹ Kro-
kwi¹ zap³on¹³ znicz og³aszaj¹cy pocz¹tek Zimowej Uniwersja-
dy Zakopane 2001. Zapali³a go s³awa �wiatowej lekkoatletyki �
prezes PKOL Irena Szewiñska. Oficjalnej ceremonii otwarcia
igrzysk dokona³ prezydent FISU (Miêdzynarodowej Organiza-
cji Sportu Studenckiego) George E. Killian w towarzystwie
wicemarsza³ek senatu, pani Alicji Grze�kowiak oraz przewod-
nicz¹cego Komitetu Organizacyjnego Uniwersjady � burmistrza
miasta Zakopane, Adama Bachledy-Curu�.

Na maszt wci¹gniêta zosta³a flaga FISU, od�piewano hymn
uniwersjady � Gaudeamus a potem odby³ siê uroczysty prze-
marsz reprezentacji sportowców z flagami swoich pañstw. Po
czê�ci oficjalnej odby³ siê show, którego gwiazdami by³y:
Zespó³ Pie�ni i Tañca ��l¹sk �,Edyta Górniak i Golec uOr-
kiestra, których utwór �San Francisco� zosta³ uznany przez
studentów za piosenkê uniwersjady. Dope³nieniem fantastycz-
nej imprezy by³ pokaz sztucznych ogni .

Nastêpnego dnia rozpoczê³y siê zawody rozgrywane w piê-
ciu miastach: w Szczawnicy, Krynicy, Nowym Targu, O�wiê-
cimiu i Zakopanem.

Wszystkie konkurencje snowboardowe rozegrano w
Szczawnicy na stokach Palenicy. £y¿wiarstwo figurowe prze-
prowadzono w O�wiêcimiu, short track na Hali Lodowej w
Krynicy , hokej na lodzie odbywa³ siê w Nowym Targu i Kry-
nicy. W Zakopanem na trasach Kasprowego Wierchu, Nosala
oraz na Polanie Szymoszkowej rozegrane zosta³y konkuren-
cje narciarstwa alpejskiego. Biathlon rozegrany zosta³ w Ki-
rach, a w Zakopanem na �redniej i du¿ej skoczni odby³y siê
skoki narciarskie.

Pomimo dokuczaj¹cego braku �niegu i wysokiej tempera-
tury powietrza, organizatorzy zadbali o profesjonalne przy-
gotowanie tras. Miejsca zawodów by³y bardzo dobrze ozna-
czone i posiada³y wysoki standard sportowy. Jedynie odle-
g³o�æ poszczególnych aren sportowych nie pozwala³a na obej-
rzenie wszystkich zawodów.

Jednak¿e ka¿dej konkurencji towarzyszy³y t³umy widzów,
którzy tworzyli prawdziwie sportow¹ atmosferê i gor¹cy do-
ping dla sportowców. Najwiêksz¹ rzeszê kibiców przyci¹ga³y
mecze hokeja na lodzie, a szczególnie te z udzia³em Polski.

Wspania³¹ ekipê tworzyli wolontariusze uniwersjady.
Czterystu studentów z ró¿nych szkó³ wy¿szych Polski,
ubranych przez Komitet Organizacyjny w niebieskie kurt-

ki, bluzy, czapeczki i plecaki by³o najbardziej widoczny-
mi w ca³ym Zakopanem.

Wykazali siê �wietnymi zdolno�ciami organizacyjnymi,
radz¹c sobie w trudnych sytuacjach, zawsze bardzo dobrze
zorientowani co i gdzie aktualnie siê odbywa. Jedni byli t³u-
maczami VIPÓW, go�ci FISU i szefów ekip. Inni opiekowali
siê dru¿ynami z zagranicy, jeszcze inni pomagali w biurach
akredytacji i zawodów oraz komisjach medycznych i przy
kontrolach antydopingowych. Wszyscy znali bardzo dobrze
jêzyki obce: francuski, angielski, niemiecki, w³oski, rosyj-
ski. Byli te¿ i tacy, którzy zab³ysnêli znajomo�ci¹ jêzyka ja-
poñskiego, tureckiego, s³oweñskiego, czy syryjskiego.

Codziennie wieczorem w miastach odbywa³y siê ceremo-
nie nagradzania najlepszych zawodników. Medale wrêczali
przedstawiciele FISU. Flagi zwyciêskich reprezentacji powie-
wa³y na maszcie i odgrywany by³ Gaudeamus. Potem by³ huk
strzelaj¹cych szampanów oznaczaj¹cy �wiêtowanie do rana.

Na Krupówkach mo¿na by³o spotkaæ ekipy ró¿nych naro-
dowo�ci zwiedzaj¹ce Zakopane, podziwiaj¹ce niezwyk³y kli-
mat miasta i smakuj¹cych góralsk¹ kuchniê .

Dyskoteki by³y miejscem integracji, zawi¹zywania nowych
znajomo�ci i przyja�ni. £amano bariery jêzykowe, dyskuto-
wano i wymieniano pogl¹dy oraz do�wiadczania. Tradycj¹
sta³o siê wymienianie siê znaczkami organizacji sportowych.

I tak przez kolejne 10 dni Zakopane tryska³o wspania³¹
atmosfer¹ wielkiej rywalizacji sportowej, gor¹cego dopingu i
spotkañ sportowców.

17 lutego wieczorem na stadionie pod Wielk¹ Krokwi¹ zgas³
znicz Uniwersjady. Ceremonii zamkniêcia XX Zimowej Uni-
wersjady Zakopane 2001 dope³ni³ premier Polski Jerzy Buzek,
a flaga FISU przekazana zosta³a organizatorowi XXI Zimowej
Uniwersjady 2003 � miastu Tarviso we W³oszech.

Choæ uniwersjada w Zakopanem dobieg³a koñca zostanie
zapewne w pamiêci uczestników na ca³e ¿ycie. By³y to igrzy-
ska o szczególnej wymowie, pokaza³y na czym tak naprawdê
polega idea sportu � na rado�ci, u�miechu i na piêknej, szla-
chetnej rywalizacji. Bêd¹ o niej pamiêtaæ ci, którzy stanêli na
podium, którzy pokonali tu swoje s³abo�ci i ci, których ocza-
rowa³ klimat gór i atmosfera Zakopanego. To nie koniec wspa-
nia³ych znajomo�ci, przyja�ni i spotkañ. Niektórzy spotkaj¹
siê na kolejnej zimowej uniwersjadzie za dwa lata.

Polska reprezentacja pokaza³a wysoki poziom sportowy. W
klasyfikacji medalowej zajê³a wysokie trzecie miejsce za Kore¹
i Rosj¹. Nasi studenci � sportowcy zdobyli 8 z³otych medali, 4
srebrne i 4 br¹zowe. W�ród multimedalistów znale�li siê: To-
masz Kruczek, który zdoby³ 2 z³ote medale w skokach nar-
ciarskich oraz Tomasz Sikora � biathlonista, który zdoby³ 3
z³ote medale (dwa indywidualnie i jeden dru¿ynowo).

Politechnika Opolska tak¿e mia³a swoich godnych repre-
zentantów. W�ród ekipy short trackistów startowa³: Mariusz
Wojnowski, Karol Bobowicz i Ludwik Krawczyk. Dru¿ynê
prowadzi³a trenerka A. £ukanowa.

Ludwik Krawczyk jest wielokrotnym mistrzem Polski,
uczestnikiem mistrzostw Europy w Budapeszcie i Malmo,
oraz mistrzostw �wiata juniorów.

Mariusz Wojnowski � ma na swoim koncie I miejsce w
sztafecie MP, jest cz³onkiem kadry narodowej i wielokrotnie
reprezentowa³ bia³o-czerwonych na mistrzostwach Europy i
�wiata oraz w Pucharach �wiata.

Uniwersjada � �wiêto sportu i m³odo�ci
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Karol Bobowicz, zaj¹³ I miejsce w MP w biegu na 3000

m, w sztafecie, wchodzi w sk³ad kadry narodowej, wielo-
krotnie by³ uczestnikiem Pucharów �wiata, ME i M�.

Wszyscy studiuj¹ wychowanie fizyczne, L. Krawczyk jest
na trzecim roku, dwaj pozostali s¹ studentami drugiego roku.

Swój udzia³ w Uniwersjadzie mia³a tak¿e Katarzyna Ba-
nek studentka Politechniki Opolskiej (V roku WWF i F), któ-
ra by³a t³umaczem VIP-ów FISU. Praca na Uniwersjadzie to
dla mnie nauka i doskona³e ¿yciowe do�wiadczenie. Pozna-

³am wielu ciekawych ludzi i wspania³ych sportowców. Wszy-
scy stworzyli niepowtarzaln¹ atmosferê zarówno na arenach
sportowych jak i w wiosce uniwersjadowej. By³o to prawdzi-
we �wiêto studentów po³¹czone ze szlachetn¹ postaw¹ �fair
play i dobr¹ zabaw¹ � podkre�la.

Katarzyna Banek

Okoliczno�ci powstania
studenckiego ko³a SEP
przy Politechnice Opolskiej
29 marca 2001 na posiedzeniu wojewódzkiego oddzia³u SEP
w Opolu zosta³o powo³ane do ¿ycia studenckie ko³o Stowa-
rzyszenia Elektryków Polskich nr 4 przy Politechnice Opol-
skiej. Inicjatywa powo³ania oddzia³u powsta³a na zebraniu ko³a
naukowego Eledyn, które mia³o miejsce 24 listopada 2000
roku. O mo¿liwo�ci stworzenia studenckiego ko³a SEP wspo-
mnia³ wówczas prof. Bronis³aw Tomczuk. Ju¿ na spotkaniu
Eledyna 12 stycznia 2001 by³o wiadomo, ¿e przynajmniej
dwana�cie osób przejdzie do nowo tworzonego ko³a. Opie-
kun Eledyna skierowa³ wówczas chêtnych po dalsze informa-
cje do dr. Ryszarda Beniaka - prezesa ko³a SEP nr 17 przy
Politechnice Opolskiej, z którym ustalili�my termin spotka-
nia organizacyjnego. Dosz³o do niego 26 lutego 2001r. na
wydziale Elektrotechniki i Automatyki Politechniki Opolskiej.
Dr R. Beniak przedstawi³ obowi¹zki i mo¿liwo�ci wynikaj¹ce
z cz³onkostwa. Mieli�my miesi¹c czasu na zebranie podpi-
sów. Szybko okaza³o siê, ¿e liczba chêtnych przekroczy za-
k³adan¹ na wstêpie dwunastkê. W ci¹gu trzech tygodni ze-
brali�my dwadzie�cia dwa wnioski o cz³onkostwo w SEP.
Zosta³y przedstawione radzie oddzia³u wojewódzkiego Sto-
warzyszenia Elektryków Polskich obraduj¹cej 29 marca br.
W g³osowaniu nad utworzeniem nowego oddzia³u wziêli
udzia³ wszyscy obecni na spotkaniu. Wynik g³osowania by³
jednoznaczny � wszyscy opowiedzieli siê za utworzeniem no-
wego studenckiego ko³a SEP przy Politechnice Opolskiej.
Nowo powsta³e ko³o prawie wy³¹cznie tworz¹ studenci trze-
ciego roku elektrotechniki. Chcieliby�my, aby w przysz³o�ci
zasili³y nasze szeregi tak¿e osoby z innych lat, kierunków i
wydzia³ów Politechniki Opolskiej. Aktualnie wiêkszo�æ obec-
nych cz³onków to absolwenci opolskiego technikum elektrycz-
nego, dalej techników mechanicznych lub liceów ogólno-
kszta³c¹cych.
Ko³o nasze zamierza wspó³pracowaæ w organizowaniu konfe-
rencji, spotkañ dotycz¹cych tematyki zwi¹zanych z dzia³alno-
�ci¹ SEP oraz konkursów i ogólnopolskich spotkañ m³odych
elektryków. Dla cz³onków i nie tylko bêdziemy starali siê
organizowaæ kursy umo¿liwiaj¹ce zdobycie uprawnieñ SEP -
owskich. Ju¿ w kwietniu chcemy wybraæ zarz¹d nowego ko³a
oraz przygotowaæ bardziej szczegó³owy plan dzia³ania. Mamy
nadziejê, ¿e studenckie ko³o SEP przy Politechnice Opolskiej
bêdzie siê rozwija³o i przynosi³o owoce.
Na koniec chcieli�my z³o¿yæ serdeczne podziêkowania dr.
Ryszardowi Beniakowi za pomoc w za³atwieniu wszystkich
formalno�ci zwi¹zanych z utworzeniem nowego ko³a oraz
prof. Jerzemu Hickiewiczowi za poparcie tej inicjatywy. Po-
dziêkowania nale¿¹ siê tak¿e Opolskiemu Oddzia³owi SEP w
Opolu za jednog³o�n¹ zgodê na utworzenie nowego ko³a stu-
denckiego.

Inicjatorzy za³o¿enia studenckiego oddzia³u SEP przy PO
Andrzej Waindok, Jan Zimon

wali dzia³alno�æ i wielki wk³ad profesora Rudolfa Ko�midra
w rozwój Instytutu Zarz¹dzania, a nastêpnie Wydzia³u Zarz¹-
dzania i In¿ynierii Produkcji. Ods³oniêcia tablicy dokonali dr
Agata Zagórowska oraz prof. Piotr Wach.

n W dniach 17-21 marca br. w³adze Wydzia³u Zarz¹dzania
i In¿ynierii Produkcji dziekan dr Agata Zagórowska oraz pro-
dziekan ds. organizacyjnych dr Krzysztof Malik wraz z uczel-
nianym koordynatorem programu Socrates � Erasmus mgr
Januszem Fijakiem przebywali z wizyt¹ na Uniwersytecie
Roma Tre w Rzymie. Celem wizyty by³o poznanie i omówie-
nie warunków wspó³pracy w zakresie kszta³cenia oraz wymia-
ny studentów i kadry wyk³adowców.

n Informujemy, i¿ w semestrze letnim 2000/2001, zgodnie z
harmonogramem wyjazdów w ramach programu Socrates-
Erasmus, do uczelni partnerskich udali siê równie¿ studenci
WZiIP: B. Proszkowiec, P. Kuku³ka, L. Pêkala, A. Mom-
ro (Francja), M. Ostrowska, A. Olewicz, K. Gajda (Niem-
cy), P. Kowalski, W. Skubis, W. Stankiewicz (Wielka Bry-
tania), A. Duda (W³ochy). Gratulujemy i ¿yczymy dalszych
sukcesów naukowych!

n Obecnie trwa kolejny nabór na wyjazdy w ramach progra-
mu Socrates-Erasmus, przy czym nadmieniæ nale¿y, i¿ oferta
uczelni partnerskich powiêkszy³a siê o nastêpne kraje (Bel-
gia, Finlandia, Portugalia).

Rafa³ Matwiejczuk, Miros³awa Szewczyk

Ciag dalszy ze strony 8
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Bal Sportowca
I jeszcze jeden zimowy temat, jako ¿e mia³ miejsce a¿ w

lutym tego roku. Tradycyjnie ju¿ w czasie karnawa³u odbywa
siê Bal Sportowca. G³ównym organizatorem jest Akademicki
Zwi¹zek Sportowy , a dusz¹ imprezy zarówno w czasie przy-
gotowañ jak i ca³ego jej przebiegu jest Katarzyna Banek,
prezes AZS, studentka V roku wychowania fizycznego
WWFiF.

 Tym razem bal odby³ siê klubie Za scen¹, co odby³o siê z
po¿ytkiem dla ca³o�ci, gdy¿ miejsca by³o nieporównanie wiê-
cej, a i atmosfera na tym zyska³a, co zgodnie podkre�lali
uczestnicy zabawy, nie tylko studenci.

Bal jest okazj¹ do wyró¿nienia sportowców studentów za
ich osi¹gniêcia, choæ nie tylko musz¹ to byæ medale czy inne
cenne trofea. Ide¹ tegorocznej imprezy by³o docenienie nie
tyle nadzwyczajnych wyników sportowych, co g³ównie pracy
m³odych ludzi, szczególnie mocno zaanga¿owanych w dzia-
³alno�æ sekcji sportowych. W�ród laureatów tegorocznego
balu AZS znalaz³y siê nastêpuj¹ce osoby, reprezentuj¹ce ko-
lejno sekcje:
� pi³kê siatkow¹ kobiet � Dorota Borzucka
� pi³kê siatkow¹ mê¿czyzn � Marek Kucharski
� pi³kê no¿n¹ � Jaros³aw Draguæ
� koszykówkê kobiet � Aleksandra Ka�mierczyk
� koszykówkê mê¿czyzn � Bartosz Trytek
� wspinaczkê sportowa � Tomasz Dêbek
� p³ywacka - El¿bieta Szaton.
� karate � Piotr Kapa³ka
� iaido � Piotr Osta³owski

Dyplomy wrêczali Kasia Banek i prodziekan WWFiF, dr
Janusz Szczegielniak.

Wszystkim wyró¿nionym studentom - sportowcom redak-
cja Wiadomo�ci Uczelnianych gratuluje osi¹gniêæ, a organi-
zatorom dorocznego Balu Sportowca pomys³ów i energii w
ich realizacji.

kd
Zdjêcia ze zbiorów K. Banek
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�Biesiada Milenijna�

U progu semestru letniego
odby³a siê �Biesiada Milenij-
na� cz³onków ko³a, w której
uczestniczyli równie¿ pracow-

nicy Katedry In¿ynierii Procesowej. Spotkanie, któremu for-
malnie gospodarzy³ wiceszef SKN �Skruber� Joachim John,
mia³o charakter towarzysko-integracyjny z uwagi na obecno�æ
wielu nowych cz³onków naszego ko³a. W szczególno�ci od-
nosi siê to do kole¿anek i kolegów studentów specjalno�ci
procesy i urz¹dzenia in¿ynierii �rodowiska, gdy¿ to g³ównie
oni zasilili nasze szeregi. Okoliczno�ciowe przemówienie wy-
g³osi³ opiekun ko³a prof. L. Troniewski, który ¿yczy³ nam
wszystkim udanych studiów, jak równie¿ zadowolenia ze
wspó³pracy kole¿eñskiej w SKN �Skruber�.

Niezale¿nie od towarzyskiego charakteru spotkania, omó-
wiono na nim tak¿e tegoroczne spotkania i wyjazdy, w tym
planowane w Turawie pod koniec semestru letniego semina-
rium nt. �Nowoczesne technologie w in¿ynierii procesowej�.
Da³o siê przy tym zauwa¿yæ, ¿e najstarsi spo�ród nas, czyli
studenci-dyplomanci, przekazywali m³odszym adeptom po-
rady w zakresie organizacji ró¿nych imprez, a dodatkowo �
choæ mniej oficjalnie � w zakresie strategii studiów. Mamy
nadziejê, ¿e tego typu spotkania wejd¹ na sta³e do kalendarza
imprez organizowanych przez cz³onków naszego ko³a i stan¹
siê swego rodzaju tradycj¹.

W grupie si³a!
Grupa cz³onków ko³a, studentów z V roku o profilu dy-

plomowania procesy i urz¹dzenia przemys³owe do�æ d³ugo
przygotowywa³a projekty dydaktycznych tablic pogl¹dowych
nt. oporów przep³ywu i obliczeñ konstrukcyjnych aparatury.
Pracowali w dzieñ i w nocy, w akademiku i na uczelni, przej-
rzeli ca³¹ stertê ró¿nych ksi¹¿ek i innych materia³ów. Wresz-
cie dopiêli swego i triumfalnie og³osili, ¿e zadanie którego
siê podjêli zakoñczy³o siê pe³nym sukcesem.

Prace dyplomowe
Powoli zbli¿aj¹ siê obrony prac dyplomowych. Spo�ród

cz³onków SKN �Skruber�, w Katedrze In¿ynierii Proceso-
wej prace dyplomowe wykonuje 6 osób realizuj¹c cztery te-
maty badawcze, a mianowicie:
1.Badanie procesu mieszania ciek³ego uk³adu niejednorod-

nego - wyk. Joachim John i Sebastian Kretek.
2.Proces wrzenia ciek³ej mieszaniny niejednorodnej � wyk.

Robert K¹tny.
3.Badania hydrauliki przep³ywu uk³adu gaz-ciecz-ciecz w

rurach poziomych � wyk. Krzysztof Kubek i Damian
Grabski.

4.Analiza zjawisk zachodz¹cych przy przep³ywie dwufazo-
wym gaz ciecz � wyk. Krzysztof Ziemba.
Nadmieniæ nale¿y, ¿e wybrane rezultaty badañ dotycz¹cych

mieszania ciek³ego uk³adu niejednorodnego zostan¹ przez kole-
gów J. Johna i S. Kretka przedstawione na Miêdzynarodowym
Sympozjum Naukowym Studentów i M³odych Pracowników
Nauki, które odbêdzie siê w maju br. w Zielonej Górze. Gratu-
lujemy i ¿yczymy udanego debiutu w nowej roli.

SKN �Skruber�

Spotkanie Milenijne � mi³o by³o

Jak to zrobiæ?

Jeden projekt gotowy, lecz co z drugim?

Dobrze trzymam? (kol. R. K¹tny skupiony na pomiarach)
Fot. �Skruber�
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MOJA ARCHITEKTURA
Min¹³ w³a�nie siódmy miesi¹c od przyjazdu do Rzymu. Od

pierwszej chwili, ka¿dy element ¿ycia i studiów wygl¹da tu ina-
czej: nauka, czas wolny, organizacja dnia. Kiedy przyjecha³am
we wrze�niu, dni by³y upalne, a wszystko co spotyka³am � nowe.
Miasto oczarowa³o mnie od pierwszego wejrzenia, urzek³y mnie
malownicze uliczki tworz¹ce tak skomplikowan¹ strukturê, jak
chyba nigdzie na �wiecie.

Kurs jêzyka trwaj¹cy trzy tygodnie by³ bardzo owocny. Prze-
³ama³am barierê jêzykow¹, zawar³am pierwsze przyja�nie.

Znalaz³am mieszkanie w dzielnicy oddalonej od centrum (ok.
godziny jazdy autobusem i metrem od uczelni), jednak spokoj-
nej i wolnej od smogu. Poszukiwania miejsca zakwaterowania
nie by³y ³atwe.

Gdy przyjecha³am, w³a�ciciel mieszkania przydzielonego mi
przez Accomodation Center odpowiedzia³, ¿e oferta jest nieaktu-
alna� bywa i tak. Na dwa dni zatrzyma³am siê u kole¿anek,
pó�niej znalaz³am lokum.

Mieszkanie jak na tutejsze warunki jest �ekonomiczne� (400-
500 tys. lirów miesiêcznie, w zale¿no�ci od op³at). Teraz jest nas
czworo: dwoje Hiszpanów, ja i Sycylijczyk. Hiszpanie studiuj¹
na tym samym kierunku i dziêki temu jest nam ³atwiej. Poza tym
dziêki nim rozpoczê³am naukê jêzyka hiszpañskiego � bardzo mi
pomagaj¹.

Mój tydzieñ nauki w tym semestrze ró¿ni siê od poprzednie-
go. Mia³am wiêcej zajêæ na temat renowacji i historii architektu-
ry. Teraz jest bardziej kreatywny � wiêcej projektów, wiêcej prac
typowo architektonicznych.

W zesz³ym semestrze, poniedzia³ek zaczyna³am zajêciami z
historii architektury nowo¿ytnej: renesans, barok, manieryzm.
Ka¿dy wyk³ad by³ inspiracj¹ pó�niejszego spaceru po mie�cie.
By lepiej zrozumieæ ka¿d¹ budowlê, trzeba j¹ zobaczyæ na w³a-
sne oczy, dotkn¹æ. Fotografie to nie wszystko... To tak jak gdyby
znaæ kogo� jedynie z opowiadañ, a pó�niej poznaæ go osobi�cie�

Z zarysem historii architektury by³o podobnie. Po lekcji trak-
tuj¹cej o rzymskich willach � jecha³am do Tivoli, po lekcji na
temat Forum Romanum spacerowa³am w�ród ruin zaledwie 200
m od mojej szko³y.

Zyska³am wiêcej ni¿ jakikolwiek turysta.
Zyska³am wiêcej ni¿ studiuj¹cy architekturê w innym miejscu

na �wiecie tym bardziej, ¿e projekt nad którym pracowa³am pod-
czas zajêæ z renowacji dotyczy³ Curii Iulii � antycznego miejsca
spotkañ senatorów.

Ostatni przedmiot to techniki renowacji prowadzony przez �wia-
towej s³awy restauratora, profesora Paolo Marconiego � wszystko
niezwykle pasjonuj¹ce... prace konserwatorskie, æwiczenia.

Byæ mo¿e 37 godzin zegarowych tygodniowo, a wiêc 49 na-
szych lekcyjnych to du¿o, jednak zbyt wiele jest tutaj kursów,
które szkoda by³oby przegapiæ, w tym semestrze wybra³am wiêc
tak¿e sporo.

W ramach zajêæ z przedmiotu �problemy strukturalne zabyt-
ków i obiektów historycznych� zwiedzali�my zabytki na wzgó-
rzu Celio. Oprowadza³a nas architekt prowadz¹ca prace renowa-
cyjne. W ten sposób ³atwiej by³o zrozumieæ z jakimi problemami
mo¿emy spotkaæ siê w praktyce, i jak je pó�niej rozwi¹zaæ.

Zajêcia z rysunku daj¹ mo¿liwo�æ poznania historii i technik
rysowania, poza tym pozwolono mi uczêszczaæ tak¿e na zajêcia z
rysunku postaci na Akademii Sztuk Piêknych.

Kolejne przedmioty to: architektura parków i ogrodów, gdzie
poznajemy historiê aran¿acji zieleni, mamy tak¿e do zrobienia
kilka projektów. Badamy tak¿e w³a�ciwo�ci poszczególnych ma-
teria³ów i mo¿liwo�æ ich twórczego zastosowania.

Architektura krajobrazu to projekt w znacznie
wiêkszej skali; szukamy sposobu interpretacji
przestrzeni zgodnie z prawami natury. Do zapro-
jektowania mamy system cystern, które pozwol¹
tak du¿emu miastu jakim jest Rzym zgromadziæ
zapasy wody pitnej.

Na iluminotechnice poznajemy sposoby o�wietlania zarówno
wnêtrz, jak i zewn¹trz budynków. Na ostatnich zajêciach mieli-
�my mo¿liwo�æ obejrzenia koncertu J.M. Jarre�a, jako przyk³ad
spektaklu �wietlnego.

Projekt, nad którym bêdziemy pracowaæ to jedno z trzech za-
gadnieñ:
- o�wietlenie budynku lub wnêtrza,
- projekt lampy lub reflektora,
- projekt ³¹cz¹cy �wiat³o i muzykê w jedno widowisko.

Iluminotechnika jest w jaki� sposób powi¹zana ze scenografi¹.
Spektakl pt. Rosencrantz and Guildenstern are dead zostanie

wystawiony w czerwcu, a zajêcia obejmuj¹ projekt kostiumów,
o�wietlenia i oczywi�cie scenografii, która w tym przypadku
obejmuje tak¿e widowniê.

£¹cznie w tym semestrze mam 46 godzin tygodniowo - zajê-
cia odbywaj¹ siê tak¿e w sobotê!

Koszt ¿ycia tutaj jest bardzo wysoki. Bardzo drogie s¹ ksi¹¿ki
i materia³y pi�miennicze (np. za wydruk projektu z renowacji
zabytków, który przygotowywali�my w czwórkê ka¿da z nas
musia³a zap³aciæ 135 tys. lirów), drogie s¹ tak¿e �rodki higieny i
¿ywno�æ (w ostatnim miesi¹cu zmuszona by³am wydaæ równo-
warto�æ 2700 z³).

W nowym semestrze jest wiele interesuj¹cych kursów, a dziê-
ki zgodzie na przed³u¿enie stypendium mogê realizowaæ swój
projekt.

Staram siê wykorzystaæ okazjê by wzbogaciæ sw¹ wiedzê i
do�wiadczenie. Cieszê siê, ¿e mogê nauczyæ siê jêzyka i poznaæ
kulturê zarówno tê antyczn¹, jak i wspó³czesn¹ � tak ciekawego
kraju, jakim s¹ W³ochy.

Agnieszka Stêpieñ

Agnieszka Stêpieñ jest studentk¹ 4 roku Wydzia³u Budow-
nictwa PO. Od pa�dziernika 2000 r. studiuje architekturê na Uni-
wersytecie Roma Tre w Rzymie, w ramach programu SOCRA-
TES/ERASMUS.
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Sprawy nauki

Zakupy aparatury
i sprzêtu informatycznego

W uczelni technicznej laboratoria wyposa¿one w nowo-
czesn¹ aparaturê s¹ niezbêdne w procesie dydaktycznym i
badawczym, s¹ jej wizytówk¹. Wizytówk¹ przyci¹gaj¹c¹ stu-
dentów jak i u³atwiaj¹c¹ pozyskiwanie zleceñ badawczych.
St¹d do�æ znaczna czê�æ bud¿etu naszej Uczelni przeznacza-
na jest na zakupy aparatury i sprzêtu informatycznego. W³a-
dze Uczelni i poszczególnych jednostek naukowo-dydaktycz-
nych stale czyni¹ starania o pozyskanie dodatkowych �rod-
ków finansowych na zakupy aparatury i sprzêtu informatycz-
nego. Maj¹tek Uczelni co roku zwiêksza siê o kilkaset no-
wych przyrz¹dów i urz¹dzeñ. W roku 2000 przyby³o nam
431 ró¿nego rodzaju przyrz¹dów, aparatury i komputerów.

Do wa¿niejszych z nich mo¿na zaliczyæ:
• analizator mocy typ D6000 � produkcji austriackiej �

154 085 z³
• fiberoskop typ IF8C5-10 � produkcji niemieckiej � 32 667 z³
• wyposa¿enie maszyny wytrzyma³o�ciowej
• TONI NORM � produkcji niemieckiej 57 970 z³
• mikrokalorymetr izotermiczny JAF� produkcji angielskiej

� 130 000 z³
• zestaw do pomiaru drgañ � produkcji duñskiej � 25 600 z³
• stanowisko do badañ �cieków Multilab � produkcji niemiec-

kiej � 66 817 z³
• stanowisko do badañ cieplnych (I czê�æ) � produkcji pol-

skiej � 83 973 z³
komputery z wyposa¿eniem � kpl 138 � 737 976 z³

Mimo tak znacznych zakupów stale rosn¹ce potrzeby i tak
zaspokajane s¹ w minimalnym stopniu. Bardzo szybki roz-
wój informatyki oraz technik pomiarowych zmusza do wy-
miany posiadanej aparatury, szczególnie tej, w któr¹ wypo-
sa¿ono wydzia³y w chwili powstania Uczelni. Nowoczesna,
wysokiej klasy aparatura jest bardzo kosztowna, st¹d przebu-
dowa laboratoriów przy aktualnym finansowaniu musi potrwaæ
d³u¿szy czas. Uczelnia prê¿nie rozwija siê, powstaj¹ nowe
wydzia³y, nowe specjalno�ci, tworzone s¹ od podstaw kolejne
laboratoria, dlatego znaczna czê�æ finansów przeznaczana jest
na zakup aparatury do tych laboratoriów.

Od roku 1997 zakupy aparatury i innych urz¹dzeñ s¹ do-
konywane zgodnie z ustaw¹ o zamówieniach publicznych,
czyli w drodze przetargów. Procedury przetargowe s¹ bardzo
uci¹¿liwe i d³ugotrwa³e, a w kraju prawie nie ma producen-
tów i dystrybutorów aparatury typowej i unikalnej. To czêsto
jest przyczyn¹ konieczno�ci wystêpowania o zgodê do Urzê-
du Zamówieñ Publicznych na zakup z wolnej rêki, co dodat-
kowo wyd³u¿a termin realizacji zamówienia. Sposób i zakres
stosowania ustawy o zamówieniach publicznych w naszej po-
litechnice reguluje zarz¹dzenie wewnêtrzne (nr 5/2000) JM
Rektora. Do przeprowadzania postêpowañ przetargowych po-
wo³ane s¹ komisje przetargowe, które wspólnie z sekcj¹ od-
powiedzialn¹ za zamówienia publiczne (sprawy procedural-
ne, prawne) i sekcj¹ zajmuj¹c¹ siê aparatur¹ (sprawy tech-
niczne, celne, egzekwowanie warunków umowy, ewidencja)
przeprowadzaj¹ postêpowanie przetargowe. Do ustaw zwi¹za-
nych z zamówieniami publicznymi, kodeksem celnym, pra-

wem bud¿etowym i dewizowym, stale wprowadzane s¹ po-
prawki, zmiany i uzupe³nienia, najczê�ciej nak³adaj¹ce do-
datkowe utrudnienia. �ledzenie i stosowanie tych zmian jak i
prawid³owe przygotowanie przetargów przez poszczególne
jednostki dydaktyczno-badawcze jest bardzo uci¹¿liwe i trud-
ne. Dlatego przed przygotowaniem wniosku o wszczêcie po-
stêpowania, o udzielenie zamówienia publicznego nale¿y
uzgodniæ z wy¿ej wymienionymi sekcjami warunki realizacji
zamówienia, tzn. tryb przetargu, dane techniczne okre�laj¹ce
przedmiot zamówienia, ubezpieczenie, transport, warunki
p³atno�ci. Od roku 2001 zniesiona zosta³a przys³uguj¹ca uczel-
niom ulga w podatku VAT przy zakupach pomocy nauko-
wych i dydaktycznych z importu. W bie¿¹cym roku p³aciæ
musimy ju¿ 22% podatku VAT, a zwolnienie uzyskaæ mo¿na
jeszcze z c³a. Uchwalone poprawki i uzupe³nienia do kodek-
su celnego wprowadzaj¹ nowe zasady zwolnieñ z op³aty cel-
nych od 2002 roku, w odpowiedzialnych resortach trwa opra-
cowywanie szczegó³owych wytycznych. Wspomniane wy¿ej
warunki nale¿y uwzglêdniæ przy planowaniu wielko�ci �rod-
ków finansowych przeznaczanych na zakupy aparatury z im-
portu w roku bie¿¹cym i nastêpnych latach (wnioski o przy-
dzia³ �rodków). Kontrolê udzielania zamówieñ publicznych
maj¹ prawo przeprowadziæ: Najwy¿sza Izba Kontroli, Urz¹d
Zamówieñ Publicznych i Regionalna Izba Obrachunkowa, a za
naruszenie ustawy o zamówieniach publicznych gro¿¹ sank-
cje karne.

Maj¹c na uwadze skomplikowany system udzielania zamó-
wieñ na aparaturê, wyposa¿enie laboratoriów jak i gro¿¹ce
za naruszenie ustawy o zamówieniach publicznych kary po-
da³em za po�rednictwem Wiadomo�ci Uczelnianych kilka
ogólnych, mam nadziejê przydatnych, informacji.

Mieczyslaw Kalinowski
kierownik Sekcji Aparatury

Wybory w ZNP
Cz³onkowie Zwi¹zku Nauczycielstwa Polskiego na zebra-

niu sprawozdawczo-wyborczym, które odby³o siê  5 kwietnia
br. wybrali swoich przedstawicieli do cia³ kolegialnych. Za-
nim przyst¹piono do wyborów, dotychczasowy przewodnicz¹-
cy rady zak³adowej przedstawi³ sprawozdanie  z dzia³alno�ci
za ostatni¹ kadencjê.

Obecny na zebraniu prorektor ds. organizacyjnych Zyg-
munt Kasperski przedstawi³ w skrócie aktualn¹ sytuacjê
uczelni i odpowiada³ na pytania z sali.

Zgodnie z wynikiem przeprowadzonych wyborów preze-
sem ZNP pozostanie Grzegorz Ksiê¿ak, na cz³onków Rady
Zak³adowej wybrano:

Aleksandra Smó³kê, Chryzantê Dubiniewicz, Barbarê
Szymków, Annê Szwedziak. Komisjê Rewizyjn¹ tworz¹:
Helena Pindel, Stanis³awa Kuczewska, Waldemar Ksiê¿ak,
S¹d Kole¿eñski � Henryk Achtelik, Krystyna S³odczyk,
Henryk Lewandowski.

Delegaci na VII Krajow¹ Konferencjê ZNP � Grzegorz
Ksiê¿ak, Henryk Lewandowski.

Zebranie by³o tak¿e okazj¹ do wrêczenia pami¹tkowych
medali najbardziej zas³u¿onym cz³onkom ZNP.
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Targi Ksi¹¿ki
we Wroc³awiu

63 wydawców przygotowa³o swoje stoiska
w holu Politechniki Wroc³awskiej w czasie
tegorocznych, siódmych ju¿ Wroc³awskich
Targów Ksi¹¿ki Naukowej. Organizatorem,
jak co roku by³a Oficyna Wydawnicza Poli-
techniki Wroc³awskiej, a w�ród wystawców
przewa¿a³y wydawnictwa uczelniane, choæ
nie zabrak³o tak renomowanych firm jak
PIW, PWN, Arkady czy John Wiley & Sons
lub Harcourt Publishers z Wielkiej Brytanii.

W czasie trwaj¹cych przez cztery dni tar-
gów odwiedzaj¹cy kupiæ mogli ksi¹¿ki z ró¿-
nych dziedzin, od skryptów i podrêczników
akademickich po barwne i kosztowne wy-
dawnictwa albumowe.

Oficjalne otwarcie targów po³¹czone jest
z og³oszeniem wyników konkursu na najtraf-
niejsz¹ szatê edytorsk¹ ksi¹¿ki naukowej or-
ganizowanego w czterech kategoriach: nauk
humanistycznych, �cis³ych, technicznych i
ksi¹¿ki popularnonaukowej. Po pierwszym
dniu przyznawana jest tak¿e nagroda za naja-
trakcyjniejsze stoisko � w tym roku zdoby³o
j¹ Wydawnictwo Uniwersytetu �l¹skiego.

Targom towarzysz¹ tak¿e seminaria, wy-
k³ady i spotkania z autorami.

Oficyna Wydawnicza Politechniki Opol-
skiej po raz kolejny by³a uczestnikiem wro-
c³awskich targów i przygotowa³a dla czytel-
ników ca³kiem bogat¹ ofertê. Na kupuj¹cych

czeka³y tak¿e katalogi z ostatnich trzech lat
oraz materia³y informacyjne o opolskiej
uczelni wraz z informatorem dla kandyda-
tów na studia. Wprawdzie udzia³ w targach
OW nie spowodowa³ rynkowego sukcesu
uczelnianego wydawnictwa, niemniej pozwo-
li³ poznaæ oczekiwania i zainteresowania czy-
telników.

Pytano tak¿e o skrypty z budownictwa (w
naszej ofercie s¹ tylko trzy tytu³y) � a zw³asz-

cza z budowy dróg i mostów, informatyki i
ochrony �rodowiska.

Po wroc³awskich targach ksi¹¿ki na-
ukowej kolejne o�rodki przygotowuj¹ siê
do organizacji podobnych imprez, z któ-
rych najwa¿niejsze wydaj¹ siê byæ targi w
Poznaniu i Krakowie, nazywane �ma³ym
Frankfurtem� no i oczywi�cie jesienna
Atena w Warszawie.

kd

Z sekretariatu Prymasa Polski, nadesz³o
na rêce Rektora pismo, które przytaczamy
poni¿ej.

Warszawa, dnia 10 marca 2001 r.

Magnificencjo,
Dostojny Senacie,
 Ojciec �wiêty Jan Pawe³ II podczas Jubi-

leuszu Nauczycieli Akademickich mówi³:
Drodzy Nauczyciele Akademiccy!

Z rado�ci¹ spotykam siê z wami w tym
roku ³aski, w którym Chrystus wzywa nas
usilnie, by�my bardziej zdecydowanie przy-
lgnêli do wiary i dokonali g³êbokiej odnowy
¿ycia. Dziêkujê wam przede wszystkim za
zaanga¿owanie, z jakim uczestniczyli�cie w
spotkaniach o charakterze duchowym i kul-
turalnym, odbywaj¹cych siê w minionych
dniach (...)

Szanowni ludzie nauki, starajcie siê d¹-
¿yæ do tego, aby uniwersytety stawa³y siê �la-
boratoriami kulturowymi�, w których prowa-
dzony bêdzie konstruktywny dialog miêdzy
teologi¹, filozofi¹, naukami o cz³owieku i
naukami przyrodniczymi, kieruj¹cy siê nor-
m¹ moraln¹ jako zasad¹ wpisan¹ w sam¹
naturê badañ naukowych i stanowi¹c¹ wa-
runek ich pe³nej skuteczno�ci w przybli¿aniu
siê do prawdy. (Jubileusz Nauczycieli Aka-
demickich, 9 IX 2000, za: L�Osservatore
Romano, nr 11�12/2000, s. 6-8).

Ojciec �wiêty, zatroskany w kszta³t ¿ycia
spo³ecznego, tak¿e �rodowisk akademickich,
zachêca nas do g³êbokiego odczytywania
wskazañ Jezusa Chrystusa.

W tym duchu pragnê zaprosiæ Wasz¹
Magnificencjê oraz Przedstawicieli Dostoj-

nego Senatu na Pielgrzymkê �rodowisk Aka-
demickich. W dniach 12 i 13 maja 2001 roku
na Jasnej Górze bêd¹ siê modliæ przedstawi-
ciele polskich uczelni: wyk³adowcy oraz stu-
denci. Wchodzimy kolejny raz w tê piêkn¹,
istniej¹c¹ nieprzerwanie od 1936 roku tra-
dycjê modlitwy �rodowisk akademickich na
Jasnej Górze.

Nasza modlitwa rozpocznie siê w kate-
drze czêstochowskiej 12 maja o godzinie
16.00. Nastêpnie w uroczystej procesji uda-
my siê na Jasn¹ Górê. Centralnym wydarze-
niem bêdzie Msza �w. o godzinie 21.30.

Wspólnie bêdziemy modliæ siê o to, aby
�rodowiska akademickie by³y �laboratoria-
mi� kultury, w których kszta³tuj¹ siê dojrza-
³e osobowo�ci i tworzy siê ¿ycie spo³eczne
oparte na Ewangelii.

Królowej Polski bêdziemy polecali wysi-
³ek wyk³adowców i studentów, aby spe³ni³o
siê to, o czym mówi³ Adam Asnyk: �za ka¿-
dym krokiem w tajniki stworzenia, coraz siê
dusza ludzka rozprzestrzenia i wiêkszym sta-
je siê Bóg� (A. Asnyk, Do M³odych).

Z wyrazami szacunku i z serdecznym za-
proszeniem

+ Józef Kardyna³ Glemp Prymas Polski

Fot. Krzysztof Mazur
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Jak poinformowa³a kierownik Dzia³u
Kadr i Spraw Socjalnych, mgr Anna
Boczar 12 marca br. odby³o siê posie-
dzenie Komisji Socjalnej, w której
uczestniczyli poza pani¹ kierownik i pra-
cownikiem Dzia³u stali przedstawiciele
zwi¹zków zawodowych wraz z przewod-
nicz¹cymi oraz kwestor Barbara Het-
mañska i dyrektor administracyjny �
Leon Prucnal. Tematem posiedzenia
by³o omówienie propozycji zmian w re-
gulaminie dzia³alno�ci socjalnej oraz
planu wydatków na rok bie¿¹cy. Komi-
sja zapoznaæ mog³a siê tak¿e z rozlicze-
niem wydatków z Zak³adowego Fundu-
szu �wiadczeñ Socjalnych w roku 2000.

Tegoroczny plan �rodków obejmuje
nastêpuj¹ce pozycje:

I. �wiadczenia mieszkaniowe, na któ-
re z³o¿y³y siê takie sk³adniki jak:
• Odpis 3% � 465702,00 z³.
• Stan na 31 grudnia 2000 �

1108820,83 z³.
• Miesiêczne sp³aty po¿yczek (po ok.

65000, z³) � 780000,00 z³.
Razem: 2354522,83 z³
II. �wiadczenia socjalne:

• Odpis 5% � 698551,00 z³.
• Stan na dzieñ 31 grudnia 2000 �

353302,32 z³.
• Odpis na emerytów ok. 126000,00 z³

Razem � 1177853,32 z³.
Pozycje pierwsza i druga daj¹ ³¹czn¹

kwotê 3532376,15 z³.
Wydatki zaplanowane w bie¿¹cym

roku obejmuj¹
1.Paczki miko³ajowe dla 365 dzieci po

60,00 � 21900,00 z³.
2.Pomoc rzeczowa dla pracowników

(150 osób po 800,00 z³ �rednio) �
120000,00 z³.

3.Zakup upominku dla przechodz¹cego
na emeryturê (10 osób po 400, �
4000,00 z³.

4.Dzia³alno�æ kulturalna 600 po (�red-
nio) 72,z³ � 43200,00 z³.

5.Wypoczynek dla dzieci i m³odzie¿y
(200 osób po ok. 690, �rednio) �
138000,00 z³.

6.Wczasy turystyczne i pobytowe dla
800 osób po (�rednio) 675 �
540000,00 z³.

7.Bony towarowe dla 900 osób po (�red-
nio) 350,00 � 315000,00 z³.
Razem: 1182100,00 z³.

1. Wczasy turystyczne dla emerytów i
rencistów (180 osób po �r. 380,00 �
68400,00 z³.

2. Pomoc rzeczowa dla 100 osób po �r.
576,00 � 57600,00 z³.
Razem 126000,00 z³, co daje ³¹czn¹

kwotê 1308100,00 z³.
Na remonty i modernizacjê mieszkañ

dla 160 osób zaplanowano kwotê
960000,00 z³.

Na remonty modernizacjê domu dla
30 osób � kwotê 210000,00 z³.

Na budowê domu lub kupno miesz-
kania dla 15 osób � 450000,00 z³.

Ze �wiadczeñ mieszkaniowych sko-
rzysta wg planu 205 osób na kwotê
1620000,00 z³.

Zmiany w regulaminie �wiadczeñ so-
cjalnych sprowadzaj¹ siê do kilku zagad-
nieñ. Po pierwsze wprowadzono zapis
dopuszczaj¹cy mo¿liwo�æ przesuniêcia
w uzasadnionych przypadkach �rodków
przeznaczonych na cele socjalne � na
cele mieszkaniowe i odwrotnie. Przenie-
sienie nast¹piæ mo¿e na podstawie
uzgodnienia pomiêdzy pracodawc¹ a
zwi¹zkami zawodowymi.

Po drugie, ustalono wysoko�æ kwoty
�1200 z³ dla pracowników i dzieci oraz
1000 z³ dla emerytów � pojedynczych
skierowañ do jakich nast¹pi czê�ciowy
zwrot kosztów za pobyt na wczasach,
wczasach turystycznych i obozach, ko-
loniach, zimowiskach lub wczasach dla
dzieci i m³odzie¿y.  Uwzglêdniane bêd¹
tak¿e rachunki za tzw. zielone szko³y i
zielone przedszkole.

Szczegó³y ilustruj¹ tabele 1�5.
Ponownie do regulaminu wprowadzo-

ne zosta³o dofinansowanie do biletów na
imprezy kulturalne, sportowe i rekre-
acyjne. Zgodnie z regulaminem, pra-
cownik ma prawo do czterech biletów
ulgowych w ci¹gu roku, czê�ciowy
zwrot kosztów dotyczy biletów wstêpu
do kwoty 50 z³. Wysoko�æ dop³at usta-
lana jest na podstawie dochodu na oso-
bê w rodzinie wyliczonego z wniosków
sk³adanych przez pracowników w po-
przednim roku. Ilustruje to tabela  6.

Pracownicy w kresie �wi¹t bo¿onaro-
dzeniowych otrzymywaæ bêd¹ bony to-
warowe. W my�l nowych przepisów
warto�æ bonów bêdzie zró¿nicowana w

zale¿no�ci od dochodu na osobê w ro-
dzinie. W tabeli 7 wymienione zosta³y
warunki uprawniaj¹ce do otrzymania
bonu towarowego.

Anna Boczar przedstawi³a rozliczenie
wydatków z zak³adowego funduszu na
cele socjalne i mieszkaniowe w roku
ubieg³ym.

Wydatki ZF�S na cele socjalne za-
mknê³y siê kwot¹ 765.841,16 z³ i obej-
mowa³y nastêpuj¹ce pozycje:
1. paczki miko³ajowe dla 364 dzieci pra-

cowników � 20265,31 (dochód
51,60 z³).

2. pomoc rzeczowa dla pracowników, z
której skorzysta³o 421 osób �
158548,26 z³.

3. zakup upominku dla pracownika prze-
chodz¹cego na emeryturê � 1 osoba
� 390,00 z³.

4. wypoczynek dzieci i m³odzie¿y, z
czego skorzysta³o 207 osób �
87022,39 z³.

5. wczasy turystyczne i pobytowe dla 713
osób � 400055,80 z³
 co daje kwotê ³¹czn¹ 666281,76 z³.
Do tego doliczyæ nale¿y:

1. wczasy turystyczne dla emerytów i
rencistów, z których skorzysta³o 169
osób � 51040,00 z³.

2. pomoc rzeczowa dla emerytów i ren-
cistów � 77 osób � 48571,00 z³,
³¹cznie: 99611,00 z³.
Ze �wiadczeñ mieszkaniowych w

roku 2000 skorzysta³o 177 osób, z
czego:
1. 146 osób z po¿yczki na remont i mo-

dernizacjê mieszkania � na kwotê
701600,00 z³

2. 20 osób z po¿yczki na remont i mo-
dernizacjê domu � na kwotê
120000,00 z³.

3. 8 osób � na budowê domu � na kwotê
150000,00 z³.

4. 3 osoby � na kupno mieszkania � na
kwotê 39568,57 z³.

5. umorzenie po¿yczki poch³onê³o kwo-
tê 19714,00 z³.
na ³¹czn¹ kwotê 1030882,57 z³.
Przypominamy, ¿e do Dzia³u Kadr i

Spraw Socjalnych z³o¿yæ nale¿y wype³-
nione wnioski o dofinansowanie do wy-
poczynku. Wnioski przyjmowane bêd¹
do dnia 26 maja br.

ZMIANY W REGULAMINIE ZF�S
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Z ¿ycia Uczelni

Dochód na 1 cz³onka
rodziny (brutto) w z³

do 600 601�700 701�800 801�900 901�1000
powy¿ej

1001

Zwrot kosztów jednego
skierowania w %

70 66 62 58 54 50

Dochód na 1 cz³onka
rodziny (brutto) w z³

do 600 601�700 701�800 801�900 901�1000
powy¿ej

1001

Zwrot kosztów
na 1 osobê w z³

800 760 720 680 640 600

Dochód na 1 cz³onka
rodziny (brutto) w z³

do 600 601�700 701�800 801�900
powy¿ej

901

Zwrot kosztów jednego
biletu wstêpu w %

50 45 40 35 30

Dochód na 1 cz³onka
rodziny (brutto) w z³

do 500 501�550 551�600 601�650 651�700
powy¿ej

701

Zwrot kosztów jednego
skierowania w %

49 46 43 40 37 34

Dochód na 1 cz³onka
rodziny (brutto) w z³

do 500 501�550 551�600 601�650 651�700
powy¿ej

701

Zwrot kosztów jednego
skierowania w z³

450 430 410 390 370 350

Tabela 1. Wysoko�æ czê�ciowego zwrotu kosztów na wczasach pobytowych dla
pracowników

Dochód na 1 cz³onka
rodziny (brutto) w z³

do 600 601�700 701�800 801�900 901�1000
powy¿ej

1001

Zwrot kosztów jednego
skierowania w %

80 73 65 58 52 45

Dochód na 1 cz³onka
rodziny (brutto) w z³

do 800 801�900
powy¿ej

901

Warto�æ bonu w z³ 400 350 300

Tabela 2. Wysoko�æ czê�ciowego zwrotu kosztów na wczasach turystycznych dla
pracowników

Tabela 3. Wysoko�æ czê�ciowego zwrotu kosztów do kolonii, obozów, zimowisk
oraz wczasów dla dzieci i m³odzie¿y

Tabela 4. Wysoko�æ czê�ciowego zwrotu kosztów na wczasach pobytowych dla
emerytów i rencistów

Tabela 5. Wysoko�æ czê�ciowego zwrotu kosztów na wczasach turystycznych dla
emerytów i rencistów

Tabela 6. Wysoko�æ dop³at do biletów

Tabela 7. Warto�æ przyznawanych bonów towarowych
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Rozwa¿ania
Marian Ciepaj

Antynomie równo�ci
Cz³owiek urodzi³ siê wolnym, a wszêdzie jest w okowach.
(�) Ten kto pierwszy ogrodzi³ kawa³ek ziemi i powiedzia³
«to moje» i znalaz³ do�æ ludzi naiwnych by mu uwierzyæ,
by³ prawdziwym za³o¿ycielem spo³eczeñstwa. Ilu¿ to zbrod-
ni i wojen, ile nêdzy i grozy by³by rodzajowi ludzkiemu
oszczêdzi³ ten, kto by ko³ki wyrwa³ lub rów zasypa³, i za-
wo³a³ do otoczenia: «Uwaga! Nie s³uchajcie tego oszusta:
bêdziecie zgubieni gdy zapomnicie, ¿e p³ody nale¿¹ do
wszystkich, a ziemia do nikogo»

Jan Jakub Rousseau, �Umowa spo³eczna�

Rodzimy siê nierówni zdolno�ciami, lecz równi wobec pra-
wa; tylko prawo zatem jest potêg¹.

Napoleon

Obok idei wolno�ci do najstarszych i najczê�ciej wystêpu-
j¹cych w historii my�li politycznej i filozoficznej nale¿y idea
równo�ci spo³ecznej. Ona te¿ le¿y u podstaw ka¿dego demo-
kratycznego ustroju politycznego. Mo¿na zaryzykowaæ twier-
dzenie, ¿e im wiêkszy jest postêp w procesie egalitaryzacji
danego spo³eczeñstwa, tym pe³niejsza jest realizacja idei de-
mokracji. Albowiem trudno jest mówiæ o istnieniu demokra-
cji � rozumianej jako realna mo¿liwo�æ wspó³uczestnictwa
ca³ego spo³eczeñstwa w rozstrzyganiu najwa¿niejszych spraw
pañstwa � bez pewnego minimum równo�ci spo³ecznej.

W tej mierze godnym uwagi jest spostrze¿enie A. Burdy,
¿e nawet doktrynalnie okre�lony system demokratyczny nie
mo¿e byæ prostym amalgamatem idei wolno�ci i równo�ci.
Idea bowiem równo�ci, rozumiana jako �wiadomie wytyczo-
na zasada regulowania zwi¹zków miêdzyludzkich, mo¿e rów-
nie dobrze wi¹zaæ siê z systemami demokratycznymi, jak i
antydemokratycznymi; w ustroju despotycznym, np. wszyscy
� poza najwy¿szym dzier¿ycielem w³adzy � zrównani s¹ w
poni¿eniu i zdani na ³askê kaprysu jednostki. W staro¿ytnych
pañstwach Dalekiego Wschodu mo¿emy spostrzec pewn¹
�równo�æ w nierówno�ci�; panem ¿ycia i �mierci ka¿dego
cz³owieka, zarówno ch³opa jak i dworzanina by³ w³adca ab-
solutny; tak wiêc wszyscy byli �równi� wobec w³adcy. W
systemie natomiast demokratycznym zasada równo�ci w jej
ró¿nych gradacjach i modyfikacjach pe³ni w ostatecznym ra-
chunku pewn¹ funkcjê s³u¿ebn¹; jest �rodkiem uzyskania i
zagwarantowania pewnej sfery wolno�ci jednostki spêtanej
wiêzami spo³ecznymi: �je¿eli w sprawach publicznych mo-
cen jeste� wiêcej ni¿ inni, dzieje siê tak za aprobat¹ wszyst-
kich pozosta³ych; je¿eli wolny jeste� od pewnych powszech-
nie obowi¹zuj¹cych ciê¿arów, przywilej taki usprawiedliwia
zgoda ca³ej zbiorowo�ci�.

Podobnie jak w przypadku wielu innych ogólnych pojêæ
nie udaje siê znale�æ zadowalaj¹cej wszystkich definicji pojê-
cia równo�ci. Na ogó³ przyjmuje siê, i¿ równo�æ to nie tyle
brak jakichkolwiek ró¿nic ilo�ciowych, ile przede wszystkim
brak ró¿nic ra¿¹cych, obiektywnie nieuzasadnionych lub spo-
³ecznie nie akceptowanych. Od definicji równo�ci wa¿niejszy
jest wszak¿e konkretny mechanizm funkcjonowania idei rów-
no�ci w pañstwie demokratycznym. Zdaniem wielu autorów
równo�æ polega przede wszystkim na osi¹gniêciu takiego po-

ziomu ¿ycia materialnego, gdy wszyscy w równym stopniu i
równie ³atwo mog¹ mieæ zaspokojone nie tylko elementarne
potrzeby. I w³a�nie takie stopniowe podnoszenie najni¿szego
poziomu, postêp w tym kierunku id¹cy, czyli zwiêkszaj¹cy
równo�æ szans jest nie tyle najlepsz¹, co jedyn¹ drog¹ do
pogodzenia równo�ci z wolno�ci¹.

Nale¿y w tym miejscu dodaæ, ¿e w naukach spo³ecznych
mo¿na siê spotkaæ z wyró¿nieniem w kategorii równo�ci
dwóch aspektów: formalnego i realnego. Równo�æ formalna
to wynikaj¹ca z ustawodawstwa równo�æ wszystkich obywa-
teli wobec prawa, natomiast równo�æ realna sprowadza siê do
materialnych i organizacyjnych mo¿liwo�ci wykorzystania
przys³uguj¹cych obywatelom formalnie równych uprawnieñ.

Godzi siê te¿ podkre�liæ, i¿ w �wiadomo�ci powszechnej
naturalna równo�æ ludzi i ich równo�æ wobec prawa ma sto-
sunkowo krótk¹ historiê. Chocia¿ ju¿ Nowy Testament i na-
uka chrze�cijañska g³osi³y has³o równo�ci i chocia¿ kultura
europejska w³a�nie z chrze�cijañstwa bierze swe pocz¹tki, to
jednak kilkana�cie wieków musia³o up³yn¹æ zanim has³o to
sta³o siê powszechne i znalaz³o odd�wiêk zarówno w prawo-
dawstwie, jak i w ¿yciu politycznym pañstw okre�laj¹cych siê
jako demokratyczne.

Spójrzmy � oczywi�cie w ogromnym skrócie � na dotych-
czasowe dzieje idei równo�ci: one bowiem uformowa³y jej
dzisiejsz¹ postaæ.

W staro¿ytnej Grecji, czy nieco pó�niej, w Rzymie has³o
równo�ci spo³ecznej odnoszone by³o tylko do stosunków miê-
dzy lud�mi wolnymi � obywatelami. W �Polityce� Arystote-
les rozró¿nia³ dwa rodzaje równo�ci: równo�æ proporcjonal-
n¹, która zakres praw wi¹za³a z wielko�ci¹ zas³ug, i równo�æ
numeryczn¹, która ka¿demu przyznawa³a te same prawa. Za-
gadnienie równo�ci traktowa³ Arystoteles instrumentalnie, to
znaczy, docenia³ rolê pewnych umiarkowanych form równo-
�ci w ¿yciu spo³ecznym i odrzuca³ wszelkie modele zarówno
skrajnie egalitarne jak i skrajnie elitarne. Sentencjonalnie wiêc
brzmi odno�ny fragment z �Polityki�: �Równo�æ uchodzi za
rzecz sprawiedliw¹ i jest ni¹ istotnie, ale nie dla wszystkich,
tylko dla równych; tak¿e nierówno�æ uchodzi za sprawiedli-
w¹, bo te¿ jest ni¹ rzeczywi�cie, lecz znów nie dla wszyst-
kich, tylko dla nierównych�. Le¿¹ce u podstaw zró¿nicowa-
nia spo³ecznego takie cechy jak, zas³ugi, bogactwo, w³adza,
nale¿y modyfikowaæ w taki sposób, aby trwa³o�æ ustroju pañ-
stwowego nie zosta³a wystawiona na szwank.

Drug¹ koncepcjê równo�ci, zdecydowanie radykaln¹, któ-
r¹ my�l bur¿uazyjna potêpia³a za �spo³eczny ekstremizm�, a
my�l plebejska traktowa³a jako swoje sztandarowe has³o �
wi¹¿e siê z osob¹ Platona. Twierdzi³ on mianowicie, ¿e tylko
rozum i wykszta³cenie le¿¹ u podstaw nierówno�ci miêdzy
lud�mi. Uwa¿a siê, ¿e przekonanie Platona o moralnej wy-
¿szo�ci ludzi wykszta³conych by³o przyczyn¹ narodzin w
znacznie pó�niejszych czasach idei równo�ci szans. Platon
postulowa³ wszak¿e, aby rz¹dy w pañstwie sprawowali filozo-
fowie, których ³¹czy atoli nie arystokratyczne pochodzenie,
lecz m¹dro�æ i umi³owanie prawdy. W ten sposób Platon
otwiera³ drogê do objêcia w³adzy ludziom legitymuj¹cym siê
nie maj¹tkiem czy pochodzeniem, a warto�ciami intelektual-
nymi i moralnymi.

Trzeci¹ wreszcie koncepcjê równo�ci reprezentowa³a filo-
zofia stoicka. Zgodnie z t¹ filozofi¹, wszyscy ludzie jako istoty
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posiadaj¹ce rozum s¹ równi wobec natury i wobec prawa.
Jednak¿e równo�æ � u filozofów stoickich � nie wysz³a poza
ramy refleksji teoretycznej.

Antyczne koncepcje równo�ci zawiera³y pewne elementy,
które pó�niej sta³y siê inspiracj¹ dla my�li spo³ecznej wielu
filozofów polityki i teoretyków prawa, i które do dnia dzisiej-
szego w znacznym stopniu zachowuj¹ sw¹ aktualno�æ.

Dalszy historyczny rozwój pojêcia równo�ci zwi¹zany jest
z filozofi¹ i spo³eczn¹ my�l¹ chrze�cijañstwa. Ojcowie Ko-
�cio³a � pierwsi pisarze i filozofowie chrze�cijañstwa � stali
na gruncie naturalnej równo�ci ludzi i wystêpowali przeciw-
ko w³asno�ci prywatnej jako jednej z przes³anek nierówno�ci
spo³ecznej. Sama za� nierówno�æ spo³eczna by³a wynikiem
ska¿enia grzechem, zw³aszcza za� ludzkiej chciwo�ci. �wiê-
ty Bazyli (IV w.), biskup Cezarei pisa³: �Chleb, który gro-
madzisz nale¿y do g³odnych; ubrania, które sk³adasz w twych
szafach, nale¿¹ do nagich; z³oto, które ukry³e� w ziemi, na-
le¿y do biednych. Tacy s¹ bogaci. Zajmuj¹ wspólne dobra i
uwa¿aj¹ je za swoj¹ w³asno�æ. Gdyby ka¿dy bra³ jedynie we-
d³ug tego, co jest dla niego konieczne i pozostawia³ nadwy¿-
kê prawdziwie potrzebuj¹cym, nikt nie by³by bogaty, nikt nie
by³by biedny, nikt nie ¿y³by w nêdzy.� Pogl¹d o wy¿szo�ci
w³asno�ci wspólnej nad w³asno�ci¹ prywatn¹ w kontek�cie
nawo³ywañ do moralnej odnowy spo³eczeñstwa, przybra³ po-
staæ co najwy¿ej moralnego postulatu adresowanego do ludzi
zamo¿nych aby dobrowolnie wyrzekali siê swego maj¹tku.
Równocze�nie Ko�ció³ stale akcentowa³ równo�æ ludzi wobec
Boga, dla którego ¿aden cz³owiek nie jest wiêcej wart od dru-
giego.

W epoce O�wiecenia upatruje siê czêsto genezê nowocze-
snej koncepcji równo�ci szans. Idea �stanu natury� przejêta
z filozofii stoickiej i gor¹co popierana zw³aszcza przez Jana
Jakuba Rousseau by³a punktem wyj�cia radykalnej krytyki
istniej¹cych stosunków spo³ecznych sprzecznych z natur¹ cz³o-
wieka. My�l Rousseau by³a jedn¹ z przes³anek ideologicz-
nych Rewolucji Francuskiej (za swego patrona uwa¿ali go ja-
kobini). Faktycznie walczono m.in. o równo�æ spo³eczn¹, jed-
nak wyobra¿enia jej dotycz¹ce w sposób naturalny wi¹za³y
siê z dotychczasowym uk³adem stosunków, a wiêc z feudali-
zmem. Przywódcom rewolucji chodzi³o przede wszystkim o
zniesienie niczym nieusprawiedliwionych przywilejów stano-
wych, a nie o zniesienie w³asno�ci prywatnej � tego najbar-
dziej pierwotnego, zdaniem Rousseau, �ród³a nierówno�ci;
celem najwa¿niejszym by³o tylko doprowadzenie do równo-
�ci wszystkich wobec prawa. Postuluj¹c powrót do stanu na-
tury Rousseau stawa³ przed nierozwi¹zywalnym dylematem:
czy równo�æ w spo³eczeñstwie pierwotnym rezygnuj¹cym z
wszelkiego postêpu, czy te¿ ci¹g³y wzrost bogactwa i rozwój
cywilizacyjny za cenê stale obecnych i coraz wiêkszych nie-
równo�ci.

Najbardziej spektakularnym wyrazem liberalnej koncepcji
równo�ci ukszta³towanej pod wp³ywem rewolucji bur¿uazyj-
nych i osiemnastowiecznej my�li spo³ecznej by³y dwa doku-
menty polityczne i prawne.

Pierwszy z nich to amerykañska �Deklaracja niepodleg³o-
�ci� z 1776 r. Zawarte w niej stwierdzenie, ¿e wszyscy ludzie
rodz¹ siê równi i od urodzenia obdarzeni s¹ równymi prawa-
mi, które maj¹ niezbywalny charakter by³o punktem wyj�cia

w poszukiwaniach optymalnych, w ówczesnych warunkach,
rozwi¹zañ prawnoustrojowych.

Drugim z tych dokumentów by³a francuska �Deklaracja
praw cz³owieka i obywatela� z 1789 r. Stwierdza³a ona, ¿e
ludzie rodz¹ siê wolni i równi, i pozostaj¹ równi wobec pra-
wa. Deklaracja francuska posz³a znacznie dalej ni¿ deklara-
cja amerykañska, albowiem formu³owa³a program spo³eczny
na bazie idei wolno�ci. Program ten akcentowa³ prawn¹ rów-
no�æ szans, tzn. dawa³ prawn¹ gwarancjê równego dostêpu
do �wszystkich zaszczytów, miejsc i stanowisk pañstwowych�;
konstatowa³ te¿ fakt nierównego rozdzia³u zalet i talentów
(jako dyspozycji psychologicznych), który stanowi³ jedyn¹
podstawê nierówno�ci szans.

Obie deklaracje mia³y prze³omowe znaczenie spo³eczne i
polityczne. Ich ostrze skierowane by³o przeciw hierarchii spo-
³eczeñstwa stanowego, która nie dopuszcza³a ¿adnych zmian
w tym zakresie. Tak wiêc prawna zasada równo�ci szans by³a
bardzo wa¿nym osi¹gniêciem filozofii spo³ecznej i przemian
rewolucyjnych XVIII i XIX w. obala³a bowiem porz¹dek
prawno-polityczny oparty na przywilejach dla jednych, a ogra-
niczeniach i dyskryminacji dla drugich.

Dla doktryny i praktyki neoliberalnej postulat równo�ci to
nic innego jak równo�æ szans. Ka¿dy obywatel niezale¿nie od
swojego pochodzenia spo³ecznego powinien mieæ stworzone
równe szanse kszta³cenia siê i awansu. Naturalnemu zró¿ni-
cowaniu jednostek powinien towarzyszyæ postulat instytucjo-
nalnego zabezpieczenia równo�ci szans rozwoju za pomoc¹
�rodków polityki spo³ecznej. Jednak¿e pañstwo nie mo¿e byæ
� w my�l doktryny neoliberalnej � jedynym sprawc¹ awansu
spo³ecznego i zawodowego, gdy¿ wychodzi siê z za³o¿enia,
¿e to w³a�nie sam cz³owiek jest w du¿ej mierze sprawc¹ swe-
go sukcesu ¿yciowego lub pora¿ki. Polityka spo³eczna pañ-
stwa ma tylko stwarzaæ instytucjonalne warunki awansu w
strukturze spo³ecznej, i otwieraæ obywatelom dostêp do wy-
¿szego poziomu wykszta³cenia.

Praktyka spo³eczno-polityczna rozwiniêtych gospodarczo
krajów XX w. dowodzi, ¿e w sferze równo�ci spo³ecznej na-
st¹pi³ zdecydowany postêp. Równie¿ i w Polsce najwiêksz¹
spo³eczn¹ akceptacj¹ cieszy siê zasada równo�ci szans. Jest
to akceptacja nierównego uczestnictwa w dobrach, o które z
równymi szansami staraj¹ siê ludzie. Dlatego egalitaryzm
Polaków nale¿y interpretowaæ jako d¹¿enie do sprawiedliwych
� ze spo³ecznego punktu widzenia � kryteriów podzia³u, a
nie jako d¹¿enie do niwelowania ró¿nic spo³ecznych w ogóle.

Bardzo wa¿n¹ p³aszczyzn¹ realizacji postulatu równo�ci
obywateli w pañstwie demokratycznym jest p³aszczyzna praw-
na. Mo¿na tu postawiæ pytanie, kiedy, i w jakich warunkach
przestrzegana jest zasada równo�ci obywateli wobec prawa?
Otó¿ zasada ta, jak siê wydaje, z punktu widzenia stanowie-
nia prawa jest przestrzegana wtedy, gdy ka¿dy z obywateli
mo¿e staæ siê adresatem ka¿dej z norm przyznaj¹cych okre-
�lone prawa obywatelskie. Sytuacja taka mo¿e zaistnieæ wów-
czas, gdy w�ród przepisów prawnych nie ma takich, które
prowadzi³yby do podzia³u obywateli na ca³kowicie zamkniête
kategorie, posiadaj¹ce ró¿ny status prawny. W tej kwestii for-
mu³uje siê przynajmniej dwie podstawowe zasady. Zasada
pierwsza � to niedopuszczalno�æ zró¿nicowania obywateli na
bazie takich kryteriów jak, rasa, narodowo�æ, maj¹tek itd.
Zasada druga � to uznanie, ¿e im wiêcej jest kryteriów, z
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punktu widzenia których nie wolno ró¿nicowaæ obywateli, tym
poziom prawnego zrównania obywateli jest wy¿szy.

Bardzo istotne znaczenie ma zasada równo�ci w gospodar-
ce wolnorynkowej. Zasada ta wystêpuje pod nazw¹ zasady
równo�ci przedsiêbiorców, niekiedy tak¿e pod nazw¹ zasady
równorzêdno�ci sektorów gospodarczych lub równo�ci
wszystkich typów w³asno�ci przy podejmowaniu i wykony-
waniu dzia³alno�ci gospodarczej. Wprowadzenie tej zasady
do polskiego ustawodawstwa cywilnego i gospodarczego by³o
reakcj¹ na wynikaj¹ce z aksjologii gospodarki scentralizowa-
nej uprzywilejowanie tzw. jednostek gospodarki uspo³ecznio-
nej. Dzi�, w zmienionych realiach spo³eczno-gospodarczych,
z omawianej zasady wynika³by raczej nakaz ochrony tych jed-
nostek gospodarczych. Zasada równo�ci podmiotów prowa-
dz¹cych dzia³alno�æ gospodarcz¹ jest konsekwencj¹ konsty-
tucyjnej zasady równo�ci wobec prawa, a na p³aszczy�nie
gospodarczej oznacza ona, ¿e wszyscy przedsiêbiorcy, nieza-
le¿nie od swej przynale¿no�ci sektorowej (czyli typu repre-
zentowanej przez siebie w³asno�ci) podlegaj¹ jednakowym
przepisom prawnym. Zatem przedsiêbiorcy zwi¹zani z ró¿-
nymi typami w³asno�ci maj¹ w tej samej sytuacji faktycznej
tak¹ sam¹ sytuacjê prawn¹.

Równo�æ przedsiêbiorców to prawne usankcjonowanie jed-
nolitych warunków ich funkcjonowania. Wymaga to prawne-
go uregulowania kwestii w³asno�ci oraz zapewnienia wszyst-
kim przedsiêbiorcom jednakowego dostêpu do rynku bez fa-
woryzowania jednych i dyskryminowania drugich. Wszelkie
odstêpstwa od tej zasady powinny mieæ sporadyczny charak-
ter, a ich uzasadnieniem mo¿e byæ tylko wzgl¹d na dobro
publiczne lub potrzeba przeciwdzia³ania praktykom monopo-
listycznym i zwalczania nieuczciwej konkurencji. Równo�æ
przedsiêbiorców wyra¿a siê w stwarzaniu w stosunku do nich
jednakowych regu³ gry (dotyczy to np. odpowiedzialno�ci
prawnej, zwolnieñ podatkowych itp.) oraz zapewnieniu im
jednakowej ochrony prawnej.

Aby ustrojowa zasada równo�ci przedsiêbiorców nabra³a
rzeczywistego znaczenia w ¿yciu gospodarczym ustawodaw-
ca wprowadzi³ do systemu prawnego wiele nowych regulacji,
które uchylaj¹c szereg poprzednio obowi¹zuj¹cych (sprzecz-
nych z zasad¹ równo�ci) aktów normatywnych równocze�nie
kreowa³y materialnoprawne i formalnoprawne gwarancje dla
tej zasady. Momentem zwrotnym w tym procesie by³o uchwa-
lenie w 1988r. ustawy o dzia³alno�ci gospodarczej, która
expressis verbis po raz pierwszy zadeklarowa³a tê zasadê w
szeregu swoich przepisów, a w �lad za ni¹ jednolit¹ konstruk-
cjê równoprawnych przedsiêbiorców wprowadzono do wielu
nowych lub znowelizowanych ustaw szczególnych.

Przede wszystkim nale¿y podkre�liæ, ¿e na gruncie prawa
polskiego mamy do czynienia z jednolitym pojêciem przed-
siêbiorcy, niezale¿nie od tego z jakim typem w³asno�ci jest
on zwi¹zany i w jakim sektorze gospodarki funkcjonuje: pañ-
stwowym, komunalnym, spó³dzielczym czy prywatnym. Je-
dyna dyferencjacja w obrêbie pojêcia przedsiêbiorca to jury-
dyczny podzia³ przedsiêbiorców na osoby fizyczne, osoby
prawne oraz nie maj¹ce osobowo�ci prawnej spó³ki prawa
handlowego, które zawodowo, we w³asnym imieniu podej-
muj¹ i wykonuj¹ dzia³alno�æ gospodarcz¹. Za przedsiêbior-
ców uznaje siê tak¿e wspólników spó³ki cywilnej w zakresie
wykonywanej przez nich dzia³alno�ci gospodarczej.

Przepisy prawa zrównuj¹ wszystkich przedsiêbiorców nie
tylko w zakresie przys³uguj¹cych im praw, ale tak¿e w zakre-
sie obci¹¿eñ publicznoprawnych.

Nowe ustawy podatkowe ustanowi³y odrêbne obci¹¿enia
podatkowe dla osób fizycznych (w tym tak¿e bêd¹cych przed-
siêbiorcami) i odrêbne dla osób prawnych. Jednolite zasady
opodatkowania wszystkich przedsiêbiorców wprowadzi³a tak-
¿e ustawa od towarów i us³ug oraz o podatku akcyzowym.
Obci¹¿enia publicznoprawne to nie tylko podatki i op³aty, ale
tak¿e ró¿nego rodzaju �wiadczenia osobiste i rzeczowe oby-
wateli i jednostek organizacyjnych w zakresie obronno�ci pañ-
stwa, zapobiegania klêskom ¿ywio³owym i likwidacji skut-
ków tych klêsk, okre�lone w ustawach szczególnych.

Zasada równo�ci przedsiêbiorców zawarta jest tak¿e w
przepisach prawa bankowego. Poprzednie zró¿nicowanie
(oparte na kryterium w³asno�ci) zasad kredytowania jedno-
stek gospodarczych zosta³o zast¹pione podstawow¹ zasad¹
polityki bankowej uzale¿niaj¹cej udzielenie kredytu od zdol-
no�ci kredytowej wnioskodawcy.

Na gruncie ustawy Prawo dzia³alno�ci gospodarczej zasa-
da równo�ci wyra¿a siê w obowi¹zywaniu jednakowych dla
wszystkich przedsiêbiorców warunków i trybu uzyskiwania
koncesji i zezwoleñ na wykonywanie niektórych rodzajów
dzia³alno�ci gospodarczej oraz w obowi¹zku oznaczania sie-
dziby przedsiêbiorcy, miejsca prowadzenia dzia³alno�ci go-
spodarczej, oznaczania wyrobów wprowadzanych do obrotu,
posiadania rachunku bankowego i innych. Z ustawy tej wyni-
ka równie¿ ci¹¿¹cy na wszystkich przedsiêbiorcach, nieza-
le¿nie od reprezentowanego typu w³asno�ci, obowi¹zek prze-
strzegania okre�lonych przepisami prawa warunków wykony-
wania dzia³alno�ci gospodarczej, w szczególno�ci dotycz¹cych
ochrony przed zagro¿eniem ¿ycia, zdrowia ludzkiego i mo-
ralno�ci publicznej, a tak¿e ochrony �rodowiska. Je¿eli za�
przepisy szczególne nak³adaj¹ obowi¹zek posiadania odpo-
wiednich uprawnieñ zawodowych przy wykonywaniu okre-
�lonego rodzaju dzia³alno�ci gospodarczej, przedsiêbiorca jest
obowi¹zany zapewniæ, aby dzia³alno�æ ta by³a wykonywana
bezpo�rednio przez osobê legitymuj¹c¹ siê posiadaniem ta-
kich uprawnieñ zawodowych.

Koncepcja równoprawnych przedsiêbiorców znalaz³a wy-
raz tak¿e w wielu innych aktach normatywnych. I tak ustaw¹
z dnia 24 V 1989 r. o rozpoznawaniu przez s¹dy spraw go-
spodarczych zniesiono dualizm s¹downictwa i procedury roz-
strzygania sporów maj¹tkowych oparty na uspo³ecznionym
b¹d� nieuspo³ecznionym charakterze strony bior¹cej udzia³
w postêpowaniu. Równie¿ nowelizacja kodeksu cywilnego
oraz kodeksu postêpowania cywilnego z 1990 r. znios³a po-
przednio wystêpuj¹ce ró¿nice o charakterze prawnomaterial-
nym i prawnoprocesowym miêdzy podmiotami prawa cywil-
nego reprezentuj¹cymi ró¿ne sektory gospodarcze (ró¿ne typy
w³asno�ci).

Nale¿y jeszcze podkre�liæ, ¿e przepisy prawne sprzeczne z
zasad¹ równo�ci przedsiêbiorców (lub z zasad¹ wolno�ci go-
spodarczej) nie trac¹, niejako automatycznie, swojej mocy
obowi¹zuj¹cej przez sam fakt tej sprzeczno�ci. Tylko wyra�-
na tzw. klauzula derogacyjna powoduje uchylenie danego
przepisu lub ca³ego aktu prawnego.

Marian Ciepaj, prawnik, politolog,
prof. w Katedrze Prawa i Zarz¹dzania Regionalnego WZiIP



WIADOMO�CI UCZELNIANE 7(94) kwiecieñ 2001 21

Notatki przewodnicz¹cego RGSW

Prezydium Rady G³ównej odby³o swe XVIII posiedze
nie w tej kadencji, a trzechsetne licz¹c wszystkie po
siedzenia siedmiu kadencji Rady, w dniu 14 marca

2001 r. Nastêpnego dnia odby³o siê XIII posiedzenie plenar-
ne Rady.

Wys³uchano, jak zawsze, sprawozdañ osób, które z ramie-
nia rady bra³y udzia³ w zebraniach ró¿nych gremiów. Mia³em
okazjê, omawiaj¹c swe uczestnictwo w posiedzeniu Sejmo-
wej Komisji Edukacji, Nauki i M³odzie¿y, raz jeszcze pod-
nie�æ sprawê nowelizacji ustawy o szkolnictwie wy¿szym. Jest
obecnie mowa tylko o nowelizacji, gdy¿ nie widaæ ju¿ teraz
szans na to, aby móg³ byæ w tej chwili przedstawiony Sejmo-
wi rz¹dowy projekt ca³ej, nowej ustawy �Prawo o szkolnic-
twie wy¿szym� z jak¹kolwiek nadziej¹ na uchwalenie tej usta-
wy przed rozpoczêciem nowego roku akademickiego. Nato-
miast szanse na nowelizacjê obejmuj¹c¹ w szczególno�ci dwie
najwa¿niejsze sprawy, to znaczy: utworzenie Akademickiej
Komisji Akredytacyjnej i zreformowanie systemu wynagro-
dzeñ dla nauczycieli akademickich, wydaj¹ siê byæ ci¹gle re-
alne. Trzeba jednak stwierdziæ, ¿e ewentualne opó�nienia w
przekazaniu projektu nowelizacji Sejmowi RP mog¹ siê oka-
zaæ brzemienne negatywnymi skutkami sprowadzaj¹cymi siê
w skrajnym przypadku do tego, i¿ ta bardzo wa¿na noweliza-
cja nie zostanie w ogóle przeprowadzona. Nad sprawami edu-
kacji dyskutuj¹ coraz czê�ciej ró¿ne gremia. Jedna z dyskusji
odby³a siê w Krakowie 18 marca z inicjatywy Centrum im.
Miros³awa Dzielskiego, z udzia³em Prezesa Rady Ministrów,
Profesora Jerzego Buzka, Prezesa Polskiej Akademii Umie-
jêtno�ci, Prof. Andrzeja Bia³asa ( który ze wzglêdu na miej-
sce obrad � a by³ to gmach PAU � pe³ni³ rolê gospodarza
spotkania), Rzecznika Praw Obywatelskich, Prof. Andrzeja
Zolla, uczestników debaty panelowej oraz wielu zaproszo-
nych go�ci, w�ród których by³ te¿ ni¿ej podpisany. Przedsta-
wiono dokument �Edukacja dla Rozwoju. Deklaracja Oby-
watelska�. Zapoznawszy siê z nim pozwoli³em sobie na wy-
powiedzenie kilku uwag zwi¹zanych m.in. z relacjami miê-
dzy jego tre�ci¹ i tym co proponowa³y ró¿ne gremia w zakre-
sie zmian w szkolnictwie wy¿szym, a tak¿e z warunkami ja-
kie musz¹ byæ spe³nione je�li my�li siê o realizacji wielu s³usz-
nych postulatów.

Nie mog¹c, ze wzglêdu na ograniczone miejsce, opisywaæ
wszystkich relacji sk³adanych Prezydium i Radzie, wspomnê
tylko o tym, ¿e Prof. Andrzej Gomuliñski omówi³ krótko
posiedzenie Prezydium Polskiej Akademii Nauk w dniu 13
marca br. (na którym zajmowano siê m.in. przygotowaniami
do jubileuszu 50-lecia PAN), a Prof. Jerzy Kreiner opowie-
dzia³ o konferencji �Procedury podejmowania rozstrzygniêæ
i inne podstawowe problemy prawne w szkolnictwie wy-
¿szym�, która odby³a siê w Bia³ymstoku w dniach 26�27 lu-
tego br., a by³a zorganizowana przez cztery bia³ostockie wy-
¿sze szko³y niepubliczne przy wspó³udziale tak¿e Uniwersy-
tetu w Bia³ymstoku i zaowocowa³a nader interesuj¹cymi ma-
teria³ami pokonferencyjnymi.

Rada zajmowa³a siê wnioskami o uruchomienie nowych
szkó³ oraz uprawnieñ szkó³ ju¿ istniej¹cych, a tak¿e za¿ale-
niami na wcze�niejsze uchwa³y rady. Wydano 11 opinii pozy-
tywnych, wzglêdnie czê�ciowo pozytywnych (te ostatnie by³y
w wiêkszo�ci, a cztery z nich dotyczy³y wniosków o utwo-
rzenie pañstwowych szkó³ zawodowych, co do których nie

wszystkie projektowane specjalno�ci mog¹ byæ, zdaniem
Rady, uruchamiane) oraz 3 opinie negatywne. Podjêto dwie
uchwa³y odmawiaj¹ce wpisania na listê kierunków dwóch
nowych kierunków studiów ze wzglêdu na to, ¿e proponowa-
ne przez wnioskodawców minima programowe mog¹ byæ re-
alizowane w ramach minimów ju¿ istniej¹cych kierunków.
Oddalono dwa za¿alenia. Rada wyrazi³a pozytywne opinie o
przedstawionych przez piêæ instytucji (w tym dwa uniwersy-
tety) projektach regulaminów udzielania stypendiów nauko-
wych.

Prezydium Rady dyskutowa³o nad ró¿nymi problemami
wynikaj¹cymi z ilo�ciowego rozwoju studiów podyplomo-
wych, w szczególno�ci studiów maj¹cych podnosiæ kwalifi-
kacje nauczycieli wzglêdnie stanowiæ podstawê do uzyskania
przez nauczycieli nowych kwalifikacji. Dyskusja uwidoczni³a
z³o¿ono�æ tych problemów i trudno�ci, które zarówno w war-
stwie formalnej, jak i � przede wszystkim � co do istoty spra-
wy, trzeba wzi¹æ pod uwagê przy formu³owaniu stanowiska
Rady. W tym stanie rzeczy Prezydium postanowi³o wróciæ do
sprawy w najbli¿szej przysz³o�ci i nie podjê³o jeszcze decyzji
co do formy wypowiedzi na ten temat.

Prezydium Rady zaopiniowa³o projekt nowych zasad kate-
goryzacji jednostek prowadz¹cych badania naukowe przedsta-
wiony przez Komitet Badañ Naukowych, który oczekiwa³ na
opinie do 15 marca br. W tej sytuacji nie mo¿na by³o czekaæ
ze sformu³owaniem opinii do posiedzenia plenarnego Rady.
Wypowiedzia³o siê wiêc tylko prezydium i upowa¿ni³o do
przedstawienia swego stanowiska, prof. Bogdana Fechnera na
posiedzeniu KBN w dniu nastêpnym. Zg³oszono kilka uwag
szczegó³owych proponuj¹c niewielkie zmiany w projekcie. Za
w³a�ciw¹ uznano zasadê przyznawania �rodków na badania
w³asne wprost proporcjonalnie do punktacji jak¹ otrzyma jed-
nostka, a tym samym do miejsca jakie zajmuje ona w�ród
wszystkich jednostek podlegaj¹cych ocenie (a nie jak poprzed-
nio, wed³ug stawki przewidzianej w tej samej wysoko�ci dla
wszystkich jednostek z danej kategorii).

Rada zaopiniowa³a pozytywnie projekt umowy miêdzy
Rz¹dem RP i Rz¹dem Republiki S³owackiej o wzajemnym
uznawaniu okresów studiów oraz równowa¿no�ci dokumen-
tów o wykszta³ceniu i nadaniu stopni i tytu³ów naukowych;
by³a to ju¿ kolejna wersja tego projektu, który w trakcie ne-
gocjacji i procedur opiniowania przez ró¿ne gremia, by³ zmie-
niany i poprawiany.

Rada podjê³a uchwa³y ustalaj¹ce minimalne wymagania
programowe na poziomie licencjackim dla kierunków: fizy-
ka, chemia oraz ochrona �rodowiska.

Kraków, 30 marca 2001

Andrzej Pelczar
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n Sekretarz Komitetu Badañ Naukowych,
podsekretarz stanu dr Jan Krzysztof Fr¹c-
kowiak przewodniczy³ 9 kwietnia br. kon-
ferencji wiceministrów nauki z krajów Gru-
py Wyszehradzkiej i S³owenii, która odby³a
siê w siedzibie urzêdu Komitetu.

W spotkaniu wziêli miêdzy innymi
udzia³: zastêpca sekretarza stanu Minister-
stwa Edukacji Wêgier prof. Gabor Szabo,
sekretarz stanu w Ministerstwie Edukacji
S³owacji pan Martin Fronc, sekretarz stanu
w Ministerstwie Edukacji, Nauki i Sportu
S³owenii prof. Zoran Stanèiè, oraz wicemi-
nister w Ministerstwie Edukacji, M³odzie-
¿y i Sportu Czech prof. Josef Prù�a.

Celem konferencji by³o omówienie do-
tychczasowych do�wiadczeñ wynikaj¹cych
z uczestnictwa naszych krajów w 5. Pro-
gramie Ramowym Badañ, Rozwoju Tech-
nicznego i Prezentacji Unii Europejskiej (5.
PR), oraz uzgodnienie wspólnego stanowi-
ska w sprawie kolejnego programu ramo-
wego i Europejskiego Obszaru Badawcze-
go. Przyjêto szereg wniosków, które zebra-
ni postanowili przekazaæ Komisji Europej-
skiej.

Ministrowie za satysfakcjonuj¹ce przy-
jêli fakt, ¿e kraje kandydackie bêd¹ repre-
zentowane w pracach komitetu CREST.
Uznano, ¿e podniesienie jako�ci oraz
zwiêkszenie liczby zg³aszanych przez kraje
kandydackie projektów do 5. PR jest fun-
damentalnym warunkiem rozszerzenia
uczestnictwa w programie, a w konsekwen-
cji budowy Europejskiego Obszaru Badaw-
czego.

Ministrowie przyjêli miêdzy innymi, ¿e
niezbêdne jest rozszerzenie mechanizmów
wspieraj¹cych uczestnictwo krajów kandy-
dackich w programach badawczo-rozwojo-
wych Unii Europejskiej. Konieczne jest
równie¿ og³oszenie w ramach 5. PR kon-
kursów na projekty badawcze uwzglêdnia-
j¹ce potrzeby krajów kandyduj¹cych oraz
uruchomienie konkursów na nowe centra
doskona³o�ci.

W przypadku przygotowywanych no-
wych programów ramowych ministrowie
nauki Grupy Wyszehradzkiej i S³owenii
wyrazili nadziejê, ¿e wyra�nie wzmoc-
niony zostanie udzia³ krajów kandydac-
kich w procesach decyzyjnych oraz w
gremiach stanowi¹cych o ostatecznym
kszta³cie tych programów. Zebrani uznali
za po¿¹dane po³o¿enie w przysz³ych pro-
gramach ramowych wiêkszego nacisku
na problemowo zorientowane badania
podstawowe, jak równie¿ na nauki huma-
nistyczne i socjologiczne.

Wyra¿ono oczekiwanie, ¿e kraje kandy-
dackie bêd¹ nie tylko uczestniczy³y w du-
¿ych (tzw. zintegrowanych) projektach ba-
dawczych, ale stworzone zostan¹ warunki
do wdra¿ania wyników badañ przez te kra-
je. Istotnym postulatem jest równie¿ kwe-
stia budowania potencja³u ludzkiego po-
przez stworzenie sieci studiów doktoranc-
kich i wprowadzenie �grantów na granty�.
Za niezbêdne uznano równie¿ zweryfiko-
wanie dla krajów kandydackich warunków
uczestnictwa w programach badawczych
uwzglêdniaj¹cych zró¿nicowan¹ sytuacjê fi-
nansow¹ i potencjalne mo¿liwo�ci wch³o-
niêcia uzyskanych wyników badañ.
n W siedzibie Komitetu Badañ Nauko-
wych odby³o siê 23 kwietnia spotkanie
po�wiêcone dyskusji nad projektem do-
kumentu �eEurope+�. Otwarcia konfe-
rencji dokona³ Andrzej Wiszniewski,
Minister Nauki. W ramach wprowadze-
nia do dyskusji zgromadzeni wys³uchali
min. Ma³gorzaty Koz³owskiej, Podsekre-
tarza Stanu w urzêdzie KBN, która omó-
wi³a plan dzia³añ �eEurope+�.

Komisja Europejska w porozumieniu z
krajami ubiegaj¹cymi siê o cz³onkostwo w
Unii Europejskiej przygotowuje plan dzia-
³añ �eEurope+ - A Co-operative Effort to
Implement the Information Society in Eu-
rope�. Dokument ten, oparty na planie
dzia³añ �eEurope 2002 � An Information
Society for All�, bêdzie prezentowa³ zada-
nia w zakresie rozwoju spo³eczeñstwa in-
formacyjnego podejmowane przez kraje
kandyduj¹ce do Unii Europejskiej we
wspó³pracy z Komisj¹ Europejsk¹.

W dniu 28 marca br. odby³o siê spotka-
nie bilateralne miêdzy przedstawicielami
Polski i Komisji Europejskiej, podczas któ-
rego zosta³o zaprezentowane polskie stano-
wisko odno�nie projektu planu dzia³añ
�eEurope+�.

Wersja dokumentu �eEurope+�,
uwzglêdniaj¹ca rezultaty, spotkañ bilateral-
nych (m. in. z przedstawicielami Polski, Es-
tonii, Bu³garii, Litwy, S³owacji, S³owenii,
Rumunii, Turcji, £otwy, Malty, Cypru, Re-
publiki Czeskiej i Wêgier), znajduje siê na
stronie WWW pod adresem http://
www.kbn.gov.pl/cele/eeurope/index.html.

Zebrani poparli priorytety ujête w pro-
jekcie planu dzia³añ �eEurope+�, a ponad-
to zg³osili propozycje uzupe³nieñ zapisów
w dokumencie. Propozycja stanowiska pol-
skiego zostanie zamieszczona na stronie
WWW Forum ds. Spo³eczeñstwa Informa-
cyjnego.

Rzecznik Prasowy
Komitetu Badañ Naukowych

 dr Tadeusz Zaleski
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